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Program rozvoje města 2021–2028

Z MĚSTA A RADNICE

Drahé ženy, 
ty starší z vás si jistě pamatují na březnové hro-
madné oslavy Mezinárodního dne žen. Vůně 
karafiátů a chlebíčků, povinná zábava… Tako-
vé akce se dnes v našich krajích konají jen má-
lokde. Částečně to nahradil sv. Valentýn, Den 
matek a každodenní rovnoprávnost všech po-
hlaví. I  česká společnost se pomalu mění. Ma-
sarykovské Československo sice bylo jedním 
z prvních států světa, kde bylo ústavou zavede-
no volební právo žen již v roce 1919, mnohem 
dříve než například v USA, Francii či Švýcarsku. 
Přesto i u nás existuje skleněný strop, který mno-
hým ženám brání stoupat v organizacích výše.  
Samozřejmě, že za to mohou muži, kteří šikovné 
a chytré ženy nechtějí pustit do svých kolektivů, 
do svých partiček, do vedení. Nebo je to jinak?
Bylo pro mě vždy potěšením pracovat se schop-
nými ženami. Stejně jako se schopnými muži. 
Ženský pohled je důležitý. Nejlépe nakonec fun-
gují týmy, které jsou pestré, kde jsou zastoupeny 
různé pohledy a různé zkušenosti. Muži, ženy, 
staří, mladí, z hor i z nížin, z města i z vesnice… 

Zdá se, že mladší generace archaický souboj 
pohlaví už tolik neřeší. I na Dobříši hrají bas-
ket nebo hokej kluci s holkama ve smíšených 
týmech, stejně tak v kultuře a koneckonců 
i v práci. Pohlaví máme každý dané od narození. 
Tedy… jde to změnit, ale předpokládám, že vět-
šina z nás se se svým pohlavím naučila žít. Každý 
se můžeme snažit být dobrým člověkem.
A co se děje na Dobříši? Další vlna covidu je za 
námi. Vrchol byl 2. února, kdy bylo v našem měs-
tě 541 pozitivních. Končí čas schovávání za kam-
ny. Dál pokračuje debata o rozvoji města. Tento 
měsíc začíná rekonstrukce náměstí Komenské-
ho a pomalu se chýlí ke konci rekonstrukce by-
tového domu na Větrníku. Probíhají výběrová 
řízení na dodavatele dalších připravovaných 
staveb a rekonstrukcí. Až do 21. března můžete 
hlasovat o nápadech v rámci participativního 
rozpočtu Tvoříme Dobříš. Kterému projektu 
dáte hlas a pošlete ho k realizaci?

Pavel Svoboda, starosta
Zdroj foto: archiv Pavla Svobody

Stručně ze Zastupitelstva města Dobříše konaného dne 17. 2. 2022
V úvodu zasedání zastupitelů města Dobříše byl 
schválen navržený program únorového jedná-
ní beze změn. Jednání probíhalo částečně ve 
společenském sále Kulturního střediska Dobříš 
a částečně formou videokonference.

Na 24. zasedání rozhodli zastupitelé města 
o hlavních bodech programu zasedání takto:
 
SCHVÁLENÉ BODY:
• Dotační řízení pro rok 2022 – schválení po-

skytnutí programových dotací nad 50 000 Kč 
dle doporučení rady města a komise pro 
dotační řízení. Dále došlo k zamítnutí části 
programových dotací (z důvodu nezískání pl-
ného počtu bodů a/nebo omezených finanč-
ních prostředků v programu č. 1) a jedné indi-
viduální dotace. V podrobnostech viz článek 
pana Horníka, tajemníka úřadu, na straně 3. 

• Návrh investičního záměru zvýšení akce-
schopnosti jednotky Hasičského záchran-
ného sboru Středočeského kraje disloko-
vané v katastrálním území města Dobříše 
pro rok 2022 – schválení poskytnutí účelové-
ho peněžního daru ČR – Hasičskému záchran-

nému sboru Středočeského kraje z rozpočtu 
města na rok 2022 ve výši 80 000 Kč na po-
řízení bateriového přetlakového ventilátoru 
a uzavření darovací smlouvy. 

• Rozpočtové opatření č. 1/2022 včetně pře-
hledu o plnění příjmů a čerpání výdajů 
rozpočtu za rok 2021 – schválení nezbyt-
ných změn rozpočtu.

• Prodej dvou 1/4 podílů na funkčně souvi-
sejícím pozemku p. č. 445/3 (ul. Lidická) 
– kupní smlouva – schválení prodeje a uza-
vření kupních smluv s kupujícími.

NESCHVÁLENÉ BODY:
• Žádost o odkup části pozemku p. č. 96/1 

(lokalita ul. Zahradní) – nebyl schválen 
prodej části pozemku (zahrada) o výměře 
cca 173 m2 z celkových 719 m2, a to na zákla-
dě žádosti zaslané předsedkyní společenství 
vlastníků jednotek v domě čp. 1979 Dobříš, 
IČO 5778760, se sídlem Antonína Dvořá-
ka 1979, 263 01 Dobříš.

• Žádost o odkup části pozemku p. č. 2454 
(Mírové náměstí u spol. LIKOR) – nebyl 
schválen prodej části pozemku p. č. 2454 

(ostatní plocha / ostatní komunikace) v k. ú. 
a obci Dobříš o výměře cca 84 m2 z celkových 
159 m2, a to na základě žádosti vlastníků sou-
sedního pozemku.

BODY VZATÉ NA VĚDOMÍ:
• Středisko zdraví – valná hromada. Rezigna-

ce Ing. Petra Soudského na funkci jednatele 
a pozvánku na valnou hromadu. Zároveň za-
stupitelé delegovali starostu města Ing. Pavla 
Svobodu účastnit se a hlasovat pro všechna 
navržená usnesení na jednání valné hromady 
Střediska zdraví, spol. s r. o., jako zástupce měs-
ta coby většinového vlastníka společnosti.

DALŠÍ ROZHODNUTÍ ZASTUPITELŮ:
• Zastupitelstvo města dlouze diskutovalo 

o  návrhu na vyhlášení místního referenda 
o  dalším stavebním rozvoji města Dobříše. 
Po diskuzi předkladatelé návrh stáhli a po do-
pracování jej předloží na dalším zasedání ZM. 

JUDr. Jan Horník, Ph.D., 
tajemník Městského úřadu Dobříš

Město Dobříš zve své občany na veřejné projednání 
ke kulatému stolu na téma: 

Termín konání: čtvrtek 31. 3. 2022 od 18.00 hod.
Místo konání: Kulturní středisko Dobříš, 

Mírové náměstí 68 – společenský sál.

V případě nepříznivé epidemické situace bude akce přesunuta 
do online prostředí. 

Program rozvoje města Dobříše 
– aktualizace a plán na rok 2022

Akce se uskuteční v rámci projektu Dobříš 
– Zdravé město a místní Agenda 21
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Dotační řízení města Dobříše pro rok 2022
Vážení čtenáři, 
jak jste byli informováni v čísle 11/2021 DL, i pro 
rok 2022 bylo vyhlášeno dotační řízení na pod-
poru žadatelů v oblasti sportu a tělovýchovy, 
kultury a umění a volného času se zaměřením 
zejména na výchovu a vzdělávání, prevenci kri-
minality a protidrogové aktivity.
Pro rok 2022 byl příděl do dotačního fondu na-
výšen z 1,6 % na 2,0 % a celkem se rozděluje 
částka 3 718 962 Kč. 
Komise pro dotační řízení Rady města Dobříše 
posoudila 45 žádostí o dotaci došlých v rámci 
vyhlášených dotačních programů na podzim 
2021 a 5 žádostí o přidělení individuální do-
tace. Devítičlenná komise přes Vánoce všech-
ny žádosti prostudovala a na dvou jednáních 
(12. a 19. ledna) proběhlo hromadné posouzení 
všech žádostí dle vyhlášených specifických kri-
térií. 
Doporučení komise následně projednala rada 
města dne 8. 2. 2022, kde přijala usnesení 
č.  4/109/2022/RM, kterým schválila poskyt-
nutí programové dotace do 50 000 Kč celkem 
15 žadatelům a poskytnutí individuální dotace 
všem 5 žadatelům. Zastupitelstvo města pak  
na zasedání konaném dne 17. 2. 2022 usnese-

ním č.  3/24/2022/ZM schválilo poskytnutí do-
tace nad 50 000 Kč celkem 25 žadatelům. Dvě 
žádosti byly vyřazeny (pro rozpor s dotačním 
programem nebo nenaplněním účelu vyhláše-
né podpory) a tři žádosti nezískaly minimální 
počet bodů pro přidělení dotace. 
Podrobné informace o přidělených finančních 
prostředcích naleznete vzhledem k rozsáhlým 
podkladům na webu města v sekci „Občan 
a úřad“ – „Dotace poskytované městem Dobříš“ 
– „Dotační řízení pro rok 2022“. 

„Děkuji všem, kteří se podíleli na organizaci celého 
dotačního řízení, a zejména děkuji členům dotač-
ní komise za jejich obětavou a náročnou práci při 
hodnocení žádostí. Všem žadatelům, kteří dotaci 
získali, přeji, ať ji ve zdraví ve prospěch občanů 
města řádně užijí a nezapomenou nám ji včas vy-
účtovat. Děti i rodiče se už moc těší, až budou moci 
využít bohatou nabídku, kterou nabízejí dobříšské 
sportovní kluby a další spolky,“ zhodnotila letošní 
dotační řízení Dagmar Mášová, místostarostka 
a předsedkyně komise pro dotační řízení.

JUDr. Jan Horník, Ph.D., 
tajemník Městského úřadu Dobříš 

Pokud zastupitelé schválí vyhlášení místního 
referenda, uskuteční se na podzim tohoto roku 
souběžně s termínem komunálních voleb, tedy 
současně s volbou zástupců do zastupitelstva 
obce. 
„Chceme, aby se občané mohli vyjádřit k tak zá-
sadnímu rozhodnutí, jakým je budoucí charakter 
města. Politická reprezentace, jakákoliv, má znát 
názor občanů a respektovat jej. Město potřebuje 
v této věci jasnou a dlouhodobě pevnou vizi hned. 
Otázka má souvislost s tématy, která se rozhodují 
již nyní – zda budeme stavět přivaděč vody s ka-
pacitou pro deset, nebo patnáct, nebo dvacet tisíc 
obyvatel, jaká bude kapacita infrastruktury obec-
ně včetně dalšího občanského vybavení,“ vysvět-
luje Václav Bálek. 

Občané města dlouhodobě vyjadřují názor, aby 
Dobříš zůstala malým městem do 10 000 oby-
vatel. Například na veřejném fóru „Dobříš Vaši-
ma očima aneb Hledáme 10 priorit“ v roce 2018 
občané označili jako dvě ze tří nejvyšších priorit 
„nerozšiřovat výstavbu do volné krajiny“ a „za-
chování stávajícího charakteru menšího města 
do 10 tisíc obyvatel“. Zároveň Program rozvoje 
města Dobříše na období 2021–2028, který 
představuje strategickou vizi jako dlouhodobý 
obraz o budoucnosti města a formování rozvo-
je města, uvádí: „Město Dobříš je klidným, bez-
pečným a čistým městem s přiměřeným počtem 
obyvatel do 10 000 …“. 
„Tyto koncepční dokumenty však nejsou závaz-
né ani pro vedení města, ani pro zastupitelstvo. 

Rozhodnutí občanů v referendu by bylo platné 
a závazné pro stávající i budoucí radnici a zastu-
pitelstvo,“ říká Václav Bálek.
„Až se zastaví většina míst, která současný územní 
plán ještě vymezuje k zástavbě, objeví se návrhy 
na další a další rozšíření zastavitelného území. 
A pod tlakem developerů tomu pak už těžko ně-
kdo zabrání. Příklady obcí kolem Prahy, kde se ne-
ustále rozšiřuje zástavba, vznikají satelitní města 
a komplexy různých skladů a hal, jsou toho ná-
zorným příkladem,“ doplňuje zastupitel Jaromír 
Bláha.
Zastupitelé navrhují zařadit do referenda také 
otázku, zda plochy v rozsahu pozemků ve 
vlastnictví města v lokalitě Brodce zůstanou 
nezastavěné. Proti přípravným krokům města 
k zástavbě Brodců se v r. 2016 ohradilo téměř 
600 signatářů petice. Aktuálně schválená územ-
ní studie Brodce však bohužel nadále navrhuje 
část městských pozemků k zástavbě.
„Diskuse kolem zástavby Brodců a o tom, jak velké 
tu výhledově vyroste  satelitní městečko, trvá roky 
a tlak na zástavbu je enormní. I koaliční jednání 
nám jasně ukázala, jak je těžké chránit plochy 
zeleně kolem Dobříše. Bez závazného rozhodnutí 
referenda se může stát, že za pět či deset let se tu 
budou řešit další ‚kauzy Brodce‘. Na jedné straně je 
nutné respektovat platné právní předpisy, soukro-
mé vlastnictví, na straně druhé zachovat majetky 
města ve prospěch všech občanů, tedy nezasta-
vitelné, zelené, přispívající ke kvalitě života všech 
občanů a budoucích generací,“ říká k tomu zastu-
pitelka Jana Vlnasová. 

Historicky první referendum v Dobříši  
Umožní ho zastupitelé?
Umožní zastupitelé občanům města Dobříše svobodně rozhodnout o budoucím 
charakteru města a zamezení další zástavby volné krajiny? Návrh na vyhlášení 
místního referenda předložili čtyři dobříšští zastupitelé ze sdružení nezávislých kan-
didátů PRO DOBŘÍŠ – Ing. Václav Bálek, MVDr. Jaromír Bláha, Romana Bodorová 
a Bc. Jana Vlnasová.

„Jak bude vypadat Dobříš za deset či patnáct let, 
jestli necháme okolní krajinu zastavět – o tak zá-
sadní věci by měli rozhodnout přímo občané měs-
ta. Místní politické strany a uskupení, které se ve 
vedení města každé čtyři roky mění, by pak musely 
respektovat rozhodnutí občanů,“ říká zastupitelka 
Romana Bodorová.

Rozhodnutí zastupitelstva 
o referendu odloženo
Nicméně na 24. jednání zastupitelstva města 
Dobříše dne 17. 2. 2022 nedošlo ke shodě na 
vyhlášení místního referenda, které by dalo ob-
čanům možnost vyjádřit se, zda umožnit další 
zástavbu okolní krajiny a několika městských 
pozemků v Brodcích. Někteří zastupitelé byli 
zásadně proti vyhlášení místního referenda. 
Část zastupitelů žádalo vyjasnit formulace otá-
zek a  dát delší prostor diskusi. Proto jsme po 
dvouhodinové debatě návrh stáhli z hlasová-
ní, budeme s těmito kolegy zastupiteli jednat 
a  návrh předložíme znovu na příští jednání 
zastupitelstva. Uvidíme, zda získá potřebnou 
většinu hlasů.

Ing. Václav Bálek, MVDr. Jaromír Bláha, 
Romana Bodorová, Bc. Jana Vlnasová, zastupitelé 

Místní referendum jako institut přímé 
demokracie a příklady dobré a špatné 
praxe v letech 2015 a 2016
Transparency International – Česká republi-
ka, o. p. s., Praha, 2017
„(…) místní referendum představuje významný 
způsob občanské participace, jakož i prostředek 
ke zvýšení demokratické legitimity lokální politi-
ky a  kontroly místní politické reprezentace; (…) 
Konání místního referenda zároveň s volbami 
podstatně posiluje a umožňuje faktickou realiza-
ci politického práva tak, jak je zakotveno v Listině 
základních práv a svobod.“ 
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Schválená územní studie Brodce je správným krokem
Jsem přesvědčený, že schválení studie je plně 
v  souladu s programem Pro Dobříš i s progra-
mem koaličním. Před začátkem našeho volební-
ho období existoval pro Brodce pouze územní 
plán, který měl tyto parametry: 43 stavebních 
parcel (podle neschválené ÚS z roku 2016), pou-
ze základní pravidla pro regulaci výstavby, mini-
mální veřejně přístupná plocha / zeleň, zastavě-
ná zóna přímo u cesty využívané k procházkám 
do lesa.
Schválená územní studie přináší následují-
cí: koncepční urbanistické řešení (potvrzené 
už dvěma urbanisty a jejich týmy), 22 staveb-
ních parcel (redukce o více než 40 %), soustře-
dění zastavěné zóny do oblasti přímo sousedící 
s chatovou osadou s nejmenším dopadem na 
„rekreační koridor“ obyvatel směřujících do 
lesa, souvislý pás veřejně přístupné a kvalitní ze-
leně na téměř polovině řešeného území a pro-

stor pro komunitní zahradu. Z plochy pozemků 
v majetku města je 79 % nezastavitelných.
Pokládám to v rámci dané situace za dobrý 
výsledek a skutečné naplnění našeho pro-
gramu. Je to zcela v souladu s péčí řádného 
hospodáře i ve významu ochrany krajiny a roz-

víjení přírodní hodnoty území. Z mého pohledu 
se neshodujeme pouze na využití 4 pozemků 
města, které se nacházejí v zastavěné zóně. 
Tady za sebe naprosto respektuji názory 
odborníků – pokud dva urbanistické expertní 
týmy říkají, že nezastavěné pozemky v ucelené 
zóně zástavby nemají být, tak jim věřím. 
Závěrem chci připomenout to nejdůležitější: 
schválením územní studie vůbec neříkáme, 
že chce město v Brodcích stavět, nedáváme stav-
bě jakkoli zelenou a její zahájení nijak neusnad-
ňujeme ani nepřibližujeme. Je potřeba vyřešit 
stále stejné problémy, minimálně s přístupovými 
komunikacemi a sítěmi. Přijetím územní studie 
jsme ale zajistili to, že v případě výstavby Brod-
cům dál zůstane jejich stávající rekreační charak-
ter s minimálními dopady na občany Dobříše.

Daniel Flígr, zastupitel
 Autor foto: DH

Začíná rekonstrukce náměstí Komenského
Jedním z největších letošních projektů je celko-
vá rekonstrukce náměstí Komenského. Pokud 
to počasí dovolí, budou stavební práce zaháje-
ny ihned na počátku března. Plán na první týd-
ny počítá s tím, že do 25. března bude probíhat 
kácení stromů. Na konci března pak začne fré-
zování starých asfaltových povrchů. Paralelně 
s tím bude probíhat výstavba nových parko-
vacích míst v ulici Za Poštou. Po celou dobu 
stavby bude při okraji fasády domů na náměstí 
zachován koridor pro pohyb chodců. U vstupů 
do objektů budou doplněny provizorní dřevě-
né schodišťové stupně. Trasa koridoru se bude 
upravovat v závislosti na postupu výstavby.  
Koridor bude po většinu času plně průchozí.

Rekonstrukce náměstí Komenského bude pro-
bíhat dle navržených sektorů – viz přiložená 
situace:

• kácení stromů: 1. 3. 2022 – 25. 3. 2022
• sektor I: 28. 3. 2022 – 2. 7. 2022
• sektor II: 2. 7. 2022 – 18. 9. 2022
• ulice Za Poštou: 18. 9. 2022 – 26. 10. 2022

Tímto vás prosíme o trpělivost a ohleduplnost 
směrem k probíhajícím pracím. Prosíme vás též 
o dodržování bezpečnostních opatření stanove-
ných v okolí staveniště.

Ke kácení stromů již v minulosti probíhaly ob-
šírné debaty. Staré lípy se za desetiletí staly sou-
částí náměstí a mnozí z nás si tento prostor bez 
nich neumějí představit. I když to tak mnohdy 
nevypadá, současné stromy jsou na konci své-
ho růstu. Odborný posudek arboristy již v roce 
2020 konstatoval, že velká řada z nich je napa-
dena dřevokaznými houbami, kořeny nemají 
dostatečný prostor a jsou přerušovány obrub-
níky či rostou pod asfaltem, koruny jsou poško-
zené vlivem řezu na hlavu. Stromy mají dutiny 
v kosterních větvích, praskliny v kmeni, poško-
zenou kůru, uschlé větve. 
 

Současná výsadba

Rekonstrukce náměstí počítá s novou výsadbou. 
Staré lípy nahradí centrální alej tvořená 18 kve-
toucími třešněmi ptačími „Plena“. Před vstupem 
do prodejny COOP budou dosazeny dva javo-
ry polní babyka „Elsrijk“, které doplní existující 
řadu stejných stromů podél hlavní ulice. Z boku 
prodejny v místech, kde stávala trafika, bude 
vysazena jednořadá alej šesti jasanů úzkolistých 
„Raywood“. V klidovém zákoutí u budoucí kašny 
budou vysazeny dva kusy břestovce západního. 

Zde bude také ponechána vzrostlá lípa srdčitá, 
jediný z původních stromů. Na náměstí bude 
v rámci rekonstrukce přesunut také památník 
obětem 1. světové války, který zde původ-
ně stával. U něj bude vysazena lípa stříbrná  
„Brabant“. Všechny druhy nových stromů byly 
vybírány tak, aby splňovaly požadavky na zvý-
šenou odolnost v prostředí městské zástavby. 
Skladba nových stromů zajistí pestrou paletu 
barev od jara do podzimu. Součástí stavebních 
změn bude také vytvoření takových podmínek 
v podloží, aby kořeny měly dostatečný prostor 
a nové stromy byly v nejvyšší možné míře zá-
sobovány dešťovou vodou, která spadne na 
plochu náměstí. Celou rekonstrukci získala 
ve výběrovém řízení firma Metrostav. Součás-
tí předmětu dodávky je i povýsadbová péče 
o nové stromy po dobu 5 let. Se starými stromy 
se s úctou loučíme. Nové stromy jistě přinesou 
náměstí novou atmosféru.

Pavel Svoboda, starosta

Máte-li nápad, jak by město mohlo dále využít 
kmeny z původních stromů, pište prosím na  
novotny@mestodobris.cz. 

Zdroj foto: archiv Městského úřadu Dobříš

– Sektor I
– Sektor II
– Koridor – chodci
– Ulice Za Poštou

Příklad nové výsadby – třešeň ptačí
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Odlehčujícím tématem březnových Dobříšských listů 
jsou ŽENY

U nás v Dobříši máme doslova nespočet takových 
úžasných žen, které stojí ve vedení nejrůznějších 
institucí, firem a organizací, zastávají obrovskou 
část práce ve školách, na úřadech, v obchodech 
nebo dalších službách. V historii i současnosti 
města máme desítky žen, které pro město doká-
zaly neuvěřitelné věci. Díky nim se nejednou Dob-
říš ukázala jako místo s bohatou historií nabízející 

sportovní, kulturní i společenské vyžití. Mnoho 
z rodilých Dobříšaček je celoživotně aktivních 
a díky své aktivitě přispívá nenahraditelnou mě-
rou k rozvoji dětí a mládeže, životního prostředí 
a města jako takového. V neposlední řadě je třeba 
zmínit, že mnoho žen se také zapojilo a zapojuje 
do vedení města, kde se v přesile mužů snaží naše 
město dál rozvíjet různými směry. 

Z MĚSTA A RADNICE

Místostarostka Dagmar Mášová: Ženská síla v politice chybí

Vážení čtenáři! 
Nikdy jsem si nemyslela, že to, co jsem vystu-
dovala, opustím. Svou práci jsem milovala 
a bavila mě, i když je to docela dřina. Možná jen 
z důvodů velmi osobních a vážných, rodinných 
bych o něčem takovém uvažovala. Nenapadlo 
mě – na začátku mého profesního života fyzio-
terapeutky – že by byl i jiný důvod, proč ze „své 
dráhy“ vybočit… 

V roce 2016 se ale začalo mluvit o možnos-
ti zástavby dětského hřiště v lokalitě, kde od 
dětství žiji. Místo plácku, na kterém vyrostlo 
a  naučilo se jezdit na kole několik generací 
dětí, se měla stavět bytovka (s dobrým úmys-
lem, že zde možná budou i startovací a sociál-
ní byty). To byl důvod, proč jsem vstoupila do 
místní politiky. Z „boje za správnou věc“ se sta-
la velká změna nejen v mém pracovním životě. 

Jsem čtyři roky na dobříšské radnici a věřte, 
že intuitivní strach „z doteku neznámého“ mě 
provází stále. Dodnes jsem si nezvykla na jed-
noznačná řešení projektů, která budou ovliv-
ňovat život města a jeho obyvatel i v budouc-
nu. Vše je o osobní odpovědnosti, pochybách: 
rozhodla jsem se správně? Je to věc svědomí 
každého politika, ať pracuje na jakékoliv úrovni 
svého mandátu. Mám stále na paměti, že „poli-
tika“ je především správou věcí veřejných, tedy 
našich společných. Naučila jsem se také, že 
to je složitý proces vyjednávání, naslouchání, 
hledání kompromisu a že je nutné uznat názor 
většiny, i když nemusí být nutně tím nejmou-
dřejším…

V populaci je přibližně 50 % mužů a 50 % žen. 
Žen je v politice asi 20 %. Ženy se angažují ve 
veřejně prospěšných aktivitách, ve volených 
funkcích ale převažují muži. Argumentů, proč 

tomu tak u nás je, je jistě mnoho. Často se říká, 
že na ženách leží ve větší míře péče o domác-
nost a o děti. Já sama ale vím, že zodpovědnost 
za výchovu dítěte a chod domácnosti nenese 
jen matka a vše je věcí dohody zúčastněných. 
Ženy i muži mají jiné životní zkušenosti, podle 
kterých pak řeší problémy. Moje zkušenost za 
uplynulé čtyři roky potvrzuje mnohé sociolo-
gické výzkumy: nejlépe se pracuje v kolektivu 
smíšeném – pohlavím, věkem, profesemi. Žen 
v politice bude tolik, kolik jich voliči zvolí. Před-
pokladem pro to je ale volební kandidátka, kde 
ženy nechybí.

Ženy, nebojte se toho, ženská síla 
v politice chybí, pojďme zamíchat 
statistikou.
V letošním roce máte velkou šanci zasáhnout 
do chodu města, zapojte se osobně do veřej-
ného života, doplňte kandidátky vašich favo-
ritů. Komentáře na FB a „brblání“ ke zlepšení 
života ve městě nestačí. Přeji všem bez rozdílu 
pohlaví spokojený a radostný život. 

S pozdravem Dáša Mášová, místostarostka, 
partnerka, matka a momentálně žena u plotny 

Zdroj foto: archiv Dagmar Mášové

Březen jako takový je krásný jarní měsíc, který mimo rozkvetlé přírody a zářícího 
slunce patří také všem ženám. Právě ony jsou symbolem jemnosti a krásy, pod kte-
rou se ovšem mnohdy skrývá až neuvěřitelná síla.

Netroufáme si ani náhodou vypisovat jednotli-
vá jména, protože bychom asi nikdy nezvládli 
dát dohromady všechny. Podívali jsme se ale do 
archivu dobříšské matriky a zjistili několik zají-
mavých údajů, které se vztahují právě k ženám 
v Dobříši.

Dobříšská statistika počtu jmen nám prozra-
zuje, že nejpoužívanějším jménem je v našem 
městě jednoznačně Marie s počtem 1 807. 
Na druhém místě s počtem 1 324 je Josef a za 
nimi František, Jan a Anna. A v Dobříši najdeme 
i  velmi zajímavá ženská jména jako například  
Fatima, Sibylla Ivana, Theodora, Alavomíra, 
Magdolen, Aqeela, Agafia a mnoho dalších 
jmen známých třeba i z filmových pláten.

Věková struktura obyvatel Dobříše nám uka-
zuje, že stejně jako v celorepublikovém měřítku 
se i v našem městě dospělé ženy dožívají vyššího 
věku než muži. Průměrný věk celkem 3 377 žen 
hlášených trvalým pobytem v Dobříši je u nás 
54,19, zatímco u celkového počtu dospělých 
mužů, kterých v Dobříši žije 3 010, je to 51,12. 
Z této statistiky také vyplývá, že v Dobříši máme 
o 367 více dospělých žen než mužů. Naopak je 
tomu však mezi dětmi, kde máme 1 052 dívek 
průměrného věku 10,82 a 1 115 chlapců prů-
měrného věku 11,02. Co se týká věkového slo-
žení, můžeme z dobříšských statistik ještě vyčíst, 
že v Dobříši máme nejvíce žen ve věku od 40 do 
49 let, stejně jako mužů. 
Vůbec nejstarší ženou z Dobříše byla občanka, 
která zemřela ve svých nedožitých 104 letech. 
Ta se narodila v roce 1910 a zemřela v roce 2014. 
A doposud nejstarší ženě žijící v Dobříši bude 
v letošním roce neuvěřitelných 102 let (1920). 

Zpracovala DH
Zdroj foto: archiv Pečovatelské služby 

města Dobříše
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a tak jsem se ho zeptala, jestli by umělecká škola 
neměla zájem o taneční obor. V těch letech nic 
podobného nikde nebylo a bohužel ani umě-
lecká škola neměla prostory, kde by se tanec 
mohl vyučovat. Netrvalo ale dlouho a v dubnu 
následujícího roku jsem byla nečekaně zavolána 
do ředitelny, kde na mě čekal právě pan učitel 
Baudys, který mi tehdy řekl: „Stávám se ředitelem 
základní umělecké školy v Dobříši, nechtěla byste 
tam vzít taneční obor?“ No a já jsem okamžitě 
řekla: „Chtěla!“ A tak jsem v září 1981 nastoupila 
naprosto šťastná na ZUŠ Dobříš a musím říct, že 
stejně tak šťastná jsem i dnes.

To tedy znamená, že tanec v našem městě 
učíte už více než 40 let…
Ano, a na všechno vzpomínám s velkou láskou 
a moc ráda (říká paní učitelka se slzami dojetí 
v očích). Jsou to asi stovky dětí, které jsem moh-
la učit a se kterými jsem zažila nádherné chvíle. 
Dobříš a Dobříšáci mi přirostli k srdci. No a milu-
ju tady ty malý dětičky, které chodí tančit. 
Víte, tanec je mou celoživotní láskou a já si 
strašně vážím toho, že některá z děvčat, která se 
mnou tady začínala jako malé holčičky a dneska 
už mají svá zaměstnání, rodiny, děti, dokonce 
i vnoučata, jsou se mnou stále a stále tančí. To je 
moc prima. Děláme společně krásné muzikálo-
vé nebo současné věci. A pak mám ještě partu 
dam staršího věku, se kterými dělám country. 

Co všechno vlastně v rámci svých tanečních 
hodin učíte?
Celkem mám v týdnu 13 hodin tance. Tady na 
Dobříši učím tři dny a jeden den učím v Příbra-
mi. Mám hodiny základů baletní průpravy a zá-
kladů lidového tance. Já s dětmi ze začátku dě-
lám hodně rytmická cvičení a narovnávám jim 
tělo. Když se děti naučí základy, můžeme pak 
přidávat další průpravná cvičení, improvizace, li-
dové tance a nacvičovat nejrůznější vystoupení, 
do kterých přidáváme třeba i akrobatické prvky. 

Z MĚSTA A RADNICE

Politika je pro mě nesmírně zajímavá dáma, kde nám chybí ženská jemnost, 
říká Jindřiška Romba

Žena – jemnost, vnímavost, citlivost, hloubka, 
shovívavost, činorodost, ráznost, nesmlouva-
vost, pevnost, chladnost, hašteřivost, krutost 
i  dravost. Podstatná jména, která podle mne 

charakterizují ženu, jsou proměnlivá a každou 
vteřinu ovlivňovaná denními životními situa-
cemi, získanými zkušenostmi či momentálním 
stavem mysli.
Jako malé holčičce mi kdysi jedna rozvážná 
dáma řekla, že žena má vždy být ženou v jakéko-
li situaci, nemá opouštět svoji přirozenou a jem-
nou ženskost, má využívat svoji inteligenci, ať už 
v práci, ve společnosti či doma. Stále se o to po-
kouším, byť když zrovna vaříte omáčku, zadělá-
váte knedlíky a současně se pokoušíte přesvěd-
čit své ratolesti, že ve slově polykat se skutečně 
píše tvrdé Y, a do toho vám volá kolega s životně 
nutným pracovním dotazem a vzápětí rodiče, 
kdy dorazíte o víkendu – selhávám. I v outfitu.
Kde však si myslím, že je žen a ženské jemnos-
ti hojně zapotřebí, je současná politika. Politi-
ka – slovo, které od žen příliš často neuslyšíte. 
A když, tak s tím, že se v ní nevyznají, že je to lid-
ská, časově i emočně náročná džungle. Pro mne 
jako ženu je politika nesmírně zajímavá dáma, 
která je noblesní, pevná v názorech, smysluplně 

vládne svým egem a má ráda život se vším, co 
přináší.
Stále více žen do politiky vstupuje. Přestávají 
se bát, že práce ve veřejném sektoru je nesluči-
telná s rodinným životem. Jako například sou-
časná mladá politička Jacinda Ardern, která se 
ve svých 37 letech stala premiérkou Nového 
Zélandu a o rok později také maminkou. Med-
vědí službu ženám – potenciálním političkám – 
bohužel prokazují kauzy typu dvoumilionových 
částek za PR a image na ministerstvu financí.  
Visáž a pseudorenomé nemá být víc než výsled-
ky práce. 
Na závěr mi dovolte jeden z mých oblíbených 
citátů od Michelle Obama: „Jediný limit pro ve-
likost vašich cílů je rozsah vašich snů a touha pra-
covat na jejich dosažení.“ Přeji vám, abyste měli 
o čem snít a aby vás neopouštěla touha se svých 
snů nevzdávat. Hezké jaro.

Jindřiška Romba
Zdroj foto: archiv Jindřišky Romba

Jak jste se vlastně k tanci dostala?
Tancovala jsem už od malička. Ve čtyřech letech 
jsem začínala s baletem a k tomu pak se přida-
ly ještě jiné druhy tanců a potom i společenský 
tanec. Nejprve jsem vystudovala pedagogickou 
fakultu, během které jsem ale stále tančila. Když 
jsem pak nastoupila učit na 5. ZŠ Příbram, ne-
ustále jsem s dětmi něco nacvičovala a tvořila 
nejrůznější soutěže a vystoupení. Kolegové mi 
tehdy doporučili, abych si udělala ještě taneční 

pedagogiku, a tak jsem nastoupila na Akademii 
múzických umění v Praze a vystudovala obor ta-
neční pedagogiky.

Jak jste se ale dostala z Příbrami k nám na 
Dobříš?
To bylo někdy v listopadu v roce 1980, tehdy při-
šel na 5. ZŠ Příbram pan učitel Jaroslav Baudys 
ze ZUŠ Příbram a představoval dětem různé hu-
dební nástroje. Já jsem právě končila akademii, 

Jen málokdo z Dobříše nezná paní učitelku tance ze ZUŠ Dobříš Mgr. Janu Kun-
drátovou. Právě ona dala vzniknout první taneční výuce v našem městě a za více 
než 40 let vedla stovky děvčátek i chlapců k ladnému baletnímu pohybu i základům 
klasických lidových tanců. Tato úžasná dáma, která žije tancem doslova každý den, 
miluje život, lidi a legraci. V tomto rozhovoru zavzpomínala na své začátky, nespo-
čet zážitků, ale řeč přišla i na současnost a budoucnost. Věříme, že pro rozhovor 
do březnového vydání Dobříšských listů, které je věnované právě ženám, jsme ne-
mohli zvolit lépe…

Jana Kundrátová: Dobříš mi přirostla k srdci. Díky tanci a úžasným lidem  
jsem tady šťastná
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Mimo tanec samotný se snažím děti učit navíc 
lásku k lidovým písničkám. Je prima, když si při 
tancování děti zpívají. Jen si myslím, že v sou-
časné době se u dětí projevuje více špatná pa-
měť a je třeba s nimi více opakovat. Hudba hraje 
při výuce tance jednu z hlavních rolí, a proto 
jsem ráda, že alespoň jednou v týdnu máme 
možnost mít živou korepetici. Jinak využíváme 
samozřejmě i magnetofon.

S kým myslíte, že je větší práce. S malými dět-
mi, nebo naopak s těmi staršími?
Malé holčičky jsou moc poslušné a moc hezky se 
mi s nimi pracuje. Těžší je to asi s těmi teenagery, 
ti jsou takoví specifičtí, ale i s nimi se to dá. Hodně 
mi povídají o svých zážitcích ze školy, z domova, 
a tak to všechno nějak kloubíme dohromady. Sa-
mozřejmě u toho musí být vždycky i trochu legra-
ce, která je potřeba i k životu vůbec.

Je nějaké vystoupení, na které vzpomínáte 
nejraději?
To bych ani neřekla. Za ta léta jsme jezdili po 
různých místech a vytvořili i společně s kolegy 
nádherná vystoupení. Každý rok jezdíme tančit 
a vystupovat do Kolína, vystupovali jsme celou 
tu dobu i v Salesiánském divadle, kde se jednou 
za rok sjíždí členové společnosti tanečních pe-
dagogů ze Středočeského kraje, aby předvedli 
svá vystoupení, a někdy se přidají i Moraváci. 
Dřív jsem dělala hodně maturitní vystoupení, 
a třeba Starce na chmelu, to bylo předtančení, 
které jsem připravovala pro třídu mé dcery, je 
pro mě nezapomenutelné. Krásný byl ale tře-
ba i Limonádník a mnoho dalších věcí. Jsou to 
všechno moc hezké vzpomínky. 

Kde berete inspiraci pro stále nové choreo-
grafie a taneční vystoupení?
Moc ráda navštěvuji různá taneční vystoupení, 
divadlo, ale inspiraci beru třeba i z televize a ta-
nečních pořadů. Hodně ale chodím na dětské 
přehlídky, kde vidím, co je dobře a co není. 

A prozradíte nám, co chystáte na Májové 
slavnosti města Dobříše?
Za ZUŠ Dobříš bude určitě swingový orchestr 
a my vystoupíme s malými holčičkami, se starší-
mi a těšit se můžete i na dobříšský KUS žen. 

Za tu řádku let Vám prošlo rukama nespočet 
dětí. Vzpomenete si na nějaké velké talenty?

Dnes se mnou učí právě Renata Kubátová, která 
je moje žačka. Tanci se pak více věnovala třeba 
Lenka Křivánková nebo Danuška Faktorová, 
které byly moc šikovné. Velkou radost mám ale 
i z  těch mých děvčat, která se mnou tančí od 
malička a stále vystupují na nejrůznějších udá-
lostech, představeních nebo plesech. Tak se tak 
já i ony protancováváme tím životem společně 
a je to moc fajn.

Nejen s KUSem žen, ale i s kolegy ze ZUŠ 
Dobříš jste toho za ta léta museli prožít ne-
skutečně moc…
Ano. Vlastně některé ty holky jsou se mou 
opravdu celých 40 let. To je moc prima a já je 
mám moc ráda. Zažili jsme toho opravdu nesku-
tečně. Jezdili jsme vystupovat do Holandska, do 
Francie, byli jsme na Slovensku a jezdili jsme do-
konce i na soustředění mimo republiku. 
Vzpomínám si na naše první soustředění, které 
se konalo hned po revoluci. Vyrazili jsme teh-
dy do Rumunska. Bydleli jsme tam v rodinách 
a tančili na udusané podlaze, ale i po mnoha 
jiných soustředěních na luxusnějších místech 
jsme na tohle vzpomínali nejraději. Na zpáteční 
cestě tehdy dvěma holčičkám ukradli bundy a já 
se tak bála, co mi řeknou rodiče, a jak dostanu 
vynadáno. Když jsme se ale vrátili, tak mi paní 
Průšová jen řekla: „Hlavně, že jste je paní učitelko 
přivezla zpátky živý.“
No a pak jsme jezdili do Španělska, do Itálie do 
Bibione i jinam a tam cvičili celé dny. Pořádaly se 
zájezdy a družby. Brali jsme vždy autobus a vy-
razili společně… děti, dospělí i starší a bylo to 
úžasné. Tohle už asi frnklo, ale možná je to velká 
škoda. Na takových zájezdech vznikaly totiž přá-
telství, společné zážitky, propojení generací, … 
Mělo to větší smysl, než jsme si asi tehdy vůbec 
mysleli. Dávalo nám to všem spoustu radosti 
a krásné zkušenosti. 

Jak vnímáte za ta léta vývoj tance a vůbec 
pohybových schopností dětí?
Teď se to bohužel všechno zpomalilo tou pan-
demií. Nejen v tanci, ale ve všem se výuka hroz-
ně moc zpomalila a je to velká škoda. Ta dvou-
letá pauza je velmi znát. V nedávné době jsem 
navštívila představení různých pražských škol 
a vidím, že nejen taneční vystoupení nejsou tak 
brilantní, jak bývala. V tomhle kumštu se nám 
život doslova zastavil a třeba pro taneční výu-
ku nebyla distanční výuka to pravé ořechové. 

Tanec je totiž hlavně o naprostém napětí těla 
a někdy je prostě potřeba do tanečníka takzva-
ně dloubnout, aby se to napětí do těla dostalo, 
a to přes obrazovku monitoru prostě nešlo. 

Mnoho lidí dnes tvrdí, že děti nám v pande-
mii zlenivěly a už nemají chuť se hýbat a něco 
dělat. Jak to vnímáte na svých hodinách Vy?
Naopak. Ty děti ten pohyb hrozně potřebují a je 
mezi nimi vidět radost, jakou jim přináší. Těší se 
na vystoupení a baví je ta práce a nové věci. Zá-
sadní roli tady hlavně u malých dětí hrají sami 
rodiče. Tanec je o disciplíně, a proto je třeba, aby 
rodiče, kteří dávají dítě na tanec nebo i jinam do 
různých kurzů a kroužků, dbali na pravidelnou 
docházku a na hodiny je vodili a vedli je k pra-
videlnosti. 

Jak vnímáte Vy svou roli paní učitelky, která 
může mnohdy dítěti být vzorem?
To je pro mě jedna z nejkrásnějších věcí na mé 
práci. Moc si tohohle vážím. Když mi pak děti 
třeba píšou psaníčka nebo mi řeknou, že tohle 
je hezký, tak to mám velkou radost. 

Učit tanec a děti více než 40 let je obdivuhod-
né. Vy jste navíc nikdy neztratila své nadšení 
k tanci ani k dětem. Jak jste to dokázala?
Víte, to prostě musíte mít hrozně ráda. Já  to 
vlastně beru jako své poslání. Až se jednou za-
stavím, tak to bude konec (dodává paní učitelka 
se smíchem).

Kromě toho, že jste asi nejznámější učitelkou 
tance v Dobříši i širokém okolí, jste mimo jiné 
také úžasnou ženou. Dovolím si tvrdit, že jste 
naší dobříšskou dámou, která nestárne, vždy 
dokáže doslova pohladit vlídným pohledem 
a potěšit milým slovem. Prozradíte nám na závěr 
našeho rozhovoru Váš recept na život?
V paměti mi utkvěla slova spisovatele Hrabala: 
„Život je k zešílení krásnej, ale občas…“, která asi 
hovoří za vše. 

Důležité je ale v životě naslouchat lidem, dětem, 
zajímat se o dění okolo a mít rád život a věřit. 
Já  nevím, jestli je to pro mě samotnou dobré 
nebo špatné, ale já jsem životní optimista a vždy 
věřím, že všechno dobře dopadne. Tak asi tak.

Zpracovala DH
Zdroj foto: archiv Jany Kundrátové a DH
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otevřeno 30. 4. 2021 a předáno do užívání.
Celkový počet hlasujících: 470

V roce 2021 se díky Tvoříme 
Dobříš revitalizovala zeleň 
a opravily schody do Papeže
V roce 2021 byla zastupitelstvem města schvá-
lena částka 200 000 Kč (2× 100 000 Kč). Celkem 
bylo podáno 17 návrhů, z nichž 8 postoupi-
lo do hlasování veřejností. Na 1. místě se 
179 hlasy se umístil projekt Revitalizace zeleně 
a  nové přírodě blízké herní prvky – dětské 
hřiště Větrník – část projektu byla dokončena 
v listopadu 2021, 2 vrbičkové stavby budou rea-
lizovány v dubnu 2022. Na 2. místě se 172 hlasy 
se umístil projekt Úprava schodů do rybníka 
Papež, jehož realizace proběhla v červnu 2021.
Celkový počet hlasujících: 500

Z MĚSTA A RADNICE 

Participativní rozpočet Tvoříme Dobříš 2019–2022

První ročník Tvoříme Dobříš 
přinesl venkovní posilovnu 
v Lipkách
Vedení města Dobříše se rozhodlo počátkem 
dubna 2019 začít s projektem participativního 
rozpočtu „Tvoříme Dobříš“, a to v rámci projek-
tu Dobříš – Zdravé město a místní Agenda 21. 
Za tímto účelem byla vytvořena webová platfor-
ma https://tvorime.dobris.cz, kde se nyní sou-
středí všechny ročníky – návrhy včetně pravidel 
a výsledků. 
Ještě před samotným spuštěním celého pro-
jektu, byla zastupitelstvem města v rozpočtu 
vyčleněna částka 100 000 Kč, následně na to 
proběhlo v červnu 2019 představení partici-
pativního rozpočtu Tvoříme Dobříš veřejnosti 
s  jeho jednotlivými fázemi, které se prolínají 
dalšími ročníky.

Fáze participativního rozpočtu (celý proces 
trvá cca 3,5 měsíce) 
1. Podávání návrhů veřejností
2. Posuzování návrhů městským úřadem (prove-

ditelnost, vlastnické vztahy, financování, …)
3. Veřejné projednávání v KD nebo on-line
4. Hlasování (formou sms) a zveřejnění výsledků

V roce 2019 bylo podáno celkem 21 návrhů, 
veřejnost nakonec hlasovala o 11 projektech, 
a vítězným projektem se stal návrh „Venkovní 
posilovna v Lipkách“. Jeho realizace proběhla 

ještě do konce roku 2019 a k předání hotového 
díla došlo 23. 12. 2019.
Celkový počet hlasujících: 324
Vítězným projektem se v roce 2019 nakonec 
stala s celkem 100 hlasy Venkovní posilovna 
v Lipkách. 
  

Tvoříme Dobříš 2020 
Rok 2020 přinesl značné finanční posílení v část-
ce vyčleněné na vítězné projekty. Zastupitelstvo 
schválilo v rámci rozpočtu 500 000 Kč. Podáno 
bylo celkem 20 návrhů, z nichž o 16 hlasova-
la veřejnost. Vítězným projektem se 151 hla-
sy se stal návrh Vybudování chodníku v  údolí 
Trnovského potoka. Vzhledem k problémům, 
které byly spojeny s realizací vítězného projektu 
(negativní stanovisko odboru životního prostře-
dí), se od tohoto projektu ustoupilo a nahradil 
jej projekt na 2. místě: Dětské hřiště Větrník. 
Schválená částka zastupitelstvem města ve výši 
500 000 Kč byla vzhledem k realizaci projektu na 
2. místě nakonec rozdělena (300 000 Kč Tvoříme 
Dobříš 2020 a dvakrát 100 000 Kč Tvoříme Dob-
říš 2021). Dětské hřiště Větrník bylo slavnostně 

Venkovní posilovna v Lipkách, rok 2019

Dětské hřiště Větrník, rok 2020
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Tvoříme Dobříš 2022 probíhá právě teď
V rámci participativního rozpočtu budou v le-
tošním roce realizovány dva projekty, na které je 
vyčleněno celkem 250 000 Kč. Do letošního roč-
níku bylo podáno celkem 17 návrhů. Do finále se 
z nich dostalo celkem 7 projektů. Hlasovat a vybí-
rat mezi nimi ten nejlepší můžete on-line do 21. 3. 
2022. Hlasujte v participativním rozpočtu.
 
Tvoříme Dobříš 2022 

Ve čtvrtek 10. 2. 2022 od 18.00 hodin proběhla 
on-line veřejná prezentace 7 projektů navrže-
ných v rámci participativního rozpočtu Tvoříme 
Dobříš 2022. Ještě před samotným začátkem 
přenosu byly dva návrhy přímo navrhovatelkou 
staženy (Zastínění Rákosníčkova hřiště a Rozší-
ření hřiště Na Kole). 
Od 24. 2. můžete hlasovat o těchto projektech:
• Kopie sochy sv. Jana Nepomuckého z mostu 

ev. č. 114-017 přes Pilský potok
• Venkovní převlékárna na ,,plovárně“ na jižním 

břehu Papeže
• Pumptrack Dobříš u hřiště Antivandal na Větr-

níku na severním břehu Papeže 
• Veřejné grilovací a opékací místo na Větrníku 

na severním břehu Papeže

• Barevné hry na chodník u Rákosníčkova hřiště 
v Lipkách

• Lavičky podél cesty do Brodců
• Hrad Vargač: výroba a instalace informačních 

tabulí
 
Každý hlasující může udělit až dva kladné hlasy 
a až poté případně i jeden záporný. 
Hlasování bude ukončeno 21. 3. 2022 v 21.59 
hodin a výsledky na webu budou zvěřejněny 
okamžitě. 
Více k projektům, hlasování a pravidlům na Tvo-
říme Dobříš 2022 (www.tvorime.dobris.cz).
Pojďte s námi tvořit z Dobříše ještě lepší mís-
to pro život!

Za tým koordinátorů Pavel Svoboda, Miroslav 
Sochor a Šárka Krůtová (redakčně upraveno)

Participativní rozpočet Tvoříme Dobříš
 je realizován v rámci projektu Dobříš 

– Zdravé město a místní Agenda 21
Zdroj foto: archiv MěÚ Dobříš 

a participativního rozpočtu Tvoříme Dobříš

Z MĚSTA A RADNICE 

Úprava schodů do rybníka Papež, rok 2021
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Nominace na udělení Ceny města Dobříše  
za rok 2022 jen do 31. 3. 
Znáte výjimečnou osobnost nebo kolektiv, jenž si zaslouží ocenit za celoživotní pří-
nos, významnou činnost, dílo nebo prezentaci města Dobříše v daných oblastech? 
Navrhněte je na Cenu města Dobříše.
Pravidla pro udělení Ceny města Dobříše 
v roce 2022 jsou tato:
– oceňuje se za celoživotní přínos i za význam-

nou činnost, dílo nebo prezentaci města 
Dobříše v oblastech hospodářský rozvoj, 
kultura, sport, věda a výzkum, ekologie, 
umění, výchova a vzdělávání a jiné (např. 
za záchranu života apod.),

– cena se uděluje jednou za dva roky jednot-
livci i kolektivu, fyzické i právnické osobě 
(nelze opakovaně za stejnou činnost),

– může být udělena jednotlivci i po jeho smrti 
in memoriam,

– z nominací jsou vyloučeni členové zastupi-
telstva města, zaměstnanci města a městem 
zřízených, řízených nebo ovládaných subjek-
tů za činnost, kterou vykonávají v rámci svých 
pracovních povinností.

Nominovat kandidáta může jednotlivec, ko-
lektiv i společnost, vždy písemně s vyplněnou 

přihláškou zaslanou do podatelny městského 
úřadu.
Nominace, tedy přihláška, musí obsahovat zdů-
vodnění předkládaného návrhu na udělení ceny 
kandidátovi. Předkladatel musí uvést své jméno 
i adresu a také přiložit písemný souhlas kandi-
dáta s nominací. Pro podání nominace na udě-
lení Ceny města Dobříše v roce 2022 je na strán-
kách města Dobříše v příslušné sekci (O Dobříši 
– Cena města Dobříše) formulář, který obsahuje 
předepsané náležitosti.

Návrhy kandidátů jsou přijímány městem Dob-
říš průběžně, avšak nejpozději do 31. března 
2022.
Cena města Dobříše v roce 2022 bude předána 
starostou města Dobříše na slavnostním večeru 
v sobotu 24. září 2022 v Zrcadlovém sále zám-
ku Dobříš.

Šárka Krůtová, DiS., koordinátor projektu 
Dobříš – Zdravé město a místní Agenda 21

Miroslav Olič, za rok 2007 – celoživotní přínos 
v oblasti kultury a vzdělávání
Jan Tománek, za rok 2007 – výjimečný počin 
v roce 2007 v oblasti sportu
Oldřich Průša, za rok 2008 – dlouholetý spole-
čenský přínos městu
Jana Pinková, za rok 2008 – dlouholetý přínos 
v oblasti sportu
Cyril Velebil, za rok 2009 – celoživotní přínos 
v oblasti sportu
MUDr. Antonín Nedvídek, za rok 2009 – dlou-
hodobý společenský přínos městu
Jaroslav Trkovský, za rok 2010 – celoživotní 
přínos v oblasti sportu
Josef Tichý, za rok 2010 – práce s mládeží a za 
vypracování velkého modelu starého dobříšské-
ho náměstí pro Městské muzeum Dobříš
Tomáš Wild, čestné uznání 2010 – za přínos 
městu v oblasti kultury – uděleno Radou města 
Dobříše
Jakub Mařík, mimořádné ocenění 2010 – zá-
chrana života spolužáka Tomáše Martana
Filip Pečený, mimořádné ocenění 2010 – zá-
chrana života spolužáka Tomáše Martana
Vojtěch Dlabola, mimořádné ocenění 2010 
– záchrana života spolužáka Tomáše Martana
Karel Cvrk, za rok 2011 – dlouholeté rozsáhlé 
působení v oblasti sportu
Přemysl Šmejkal, za rok 2011 – celoživotní pří-
nos pro město Dobříš a za vytvoření významné 
historické fotografické sbírky města Dobříše
Pavel Pinc, za rok 2012 – celoživotní přínos pro 
město Dobříš a za správu a ochranu sbírek dob-
říšského muzea
Věra Rainerová, za rok 2012 – za dlouholetou 
aktivní a obětavou práci ve funkci předsedkyně 
Klubu důchodců Dobříš
Mgr. Aleš Vondráček, za rok 2013 – dlouholeté 
rozsáhlé působení v oblasti vzdělávání a výchovy

Vlastimil Bušek, za rok 2013 – celoživotní pří-
nos v oblasti sportu pro město Dobříš – cvičitel 
v Sokole a za práci s dětmi a mládeží
Karel Bednář, za rok 2014 – za aktivní působení 
v oblasti rukavičkářství a účast na realizaci ote-
vření Muzea Dobříš
MUDr. Martina Svárovská, za rok 2014 – za 
přínos pro město v oblasti kultury a spolkové 
činnosti
Ladislav Bučko – Pamětní list pro válečného ve-
terána při příležitosti 70. výročí ukončení II. svě-
tové války
prof. Ing. Miloslav Šatava, CSc. – Pamětní list 
pro válečného veterána při příležitosti 70. výročí 
ukončení II. světové války
Valter Zimmermann – Pamětní list pro vá-
lečného veterána in memoriam při příležitosti 
70. výročí ukončení II. světové války
Stanislaw Góra, za rok 2015 – za celospolečen-
skou a kulturní činnost
Hana Rysová, za rok 2016 – za prezentaci města 
Dobříš v oblasti kultury – fotografie
Livia Colloredo-Mannsfeldová, Dipl. Ing. Je-
rome Colloredo-Mannsfeld, za rok 2016 – za 
významný podíl na hospodářském a kulturním 
rozvoji ve městě Dobříš
Karel Klouda, za rok 2017 – za celoživotní vý-
znamnou činnost v oblasti sportu a kultury
Vladimír Procházka, za rok 2017 – za celoživot-
ní významnou činnost v oblasti kultury
PhDr. Jaromír Žák, za rok 2017 – za významnou 
činnost v oblasti výchovy a vzdělávání
Marie Michlová, za rok 2020 – za celoživotní 
významnou činnost v oblasti sportu, výchovy 
a vzdělávání
Josef Bedřich, spol. s r. o., za rok 2020 – za 
významný podíl na hospodářském rozvoji ve 
městě

Týden bruslení 
Týden bruslení v Dobříši, který letos probíhá 
v týdnu od 28. 2. do 6. 3. 2022, pořádá město 
Dobříš po dvouleté pauze. Od pondělí do pátku 
se během dopoledne vystřídají na ledové plo-
še mateřské i základní školy z Dobříše a okolí. 
O výuku dětí a žáků se starají dva profesionál-
ní trenéři z Veřejné Sportovní Akademie, z. s.  
Návazným programem o víkendu pak bude so-
botní hokejová exhibice HC Dobříš a HC Nový 
Knín a v neděli bude připraven pro děti a rodiče 
karneval na ledě. 

Akce se koná v rámci projektu Dobříš 
– Zdravé město a místní Agenda 21.

Šárka Krůtová, DiS., koordinátorka projektu

Přehled vyznamenaných osob, kterým byla Zastupitelstvem 
města Dobříše udělena Cena města Dobříše nebo mimořádné 
ocenění v rámci udílení Cen města Dobříše

Město Dobříš ve spolupráci 
s Aerobik studiem Orel Dobříš zve na akci

KARNEVAL NA LEDĚ

KDY? Neděle 6. března 2022
14–16 hodin

KDE? Zimní stadion Dobříš 
Vstup zdarma

PROGRAM? Hry, soutěže, zábava pro malé 
i velké bruslaře

Těšíme se na maškarní rej 
plný skvělých masek!

Akce se uskuteční v rámci 
„Týdne bruslení v Dobříši“ 

a projektu Dobříš – Zdravé město 
a místní Agenda 21. 

Město Dobříš ve spolupráci s HC Dobříš
zvou na exhibiční zápas

HC Dobříš – HC Nový Knín
Sobota 5. 3. 2022 od 16.00 

Zimní stadion Dobříš
Vstupné zdarma

Akce se uskuteční v rámci „Týdne bruslení 
v Dobříši“ a projektu Dobříš – Zdravé město 

a místní Agenda 21.
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Den Země 2022
Město Dobříš bude v druhé polovině dubna, 
konkrétně od 18. do 24. dubna, opět slavit 
Den Země. Hlavní aktivitou bude úklid veřej-
ných prostranství a okolí města, součástí oslav 
však budou i další akce, které různým způso-
bem upozorní na nutnost chránit naše životní 
prostředí. Nejvýznamnější bude tradičně oslava 
Dne Země na hřišti Boženy Němcové, tentokrát 
v pátek 22. dubna od 10 do 16 hodin. Tématem 
bude „Rozkvetlá Dobříš“.
Město vyzývá k zapojení neziskové organizace, 
dobříšské školy i další občany města, kteří nikde 
organizovaní nejsou a chtějí pomoci. Odbor vý-
stavby a životního prostředí tradičně zajistí svoz 
a likvidaci sesbíraného odpadu a dle požadavků 
vydá igelitové pytle a gumové rukavice. Pro po-
tvrzení úklidových lokalit i další informace k té-
matu kontaktujte odbor výstavby a životního 
prostředí – e-mail: harmanova@mestodobris.cz, 
telefon 318  533 380, popřípadě přímo osobní 
návštěvou (čp. 1602 – nad Penny Marketem).

Podrobnější informace si budete moci přečíst 
v  dubnovém čísle Dobříšských listů a na inter-
netových stránkách města.
Děkujeme za zapojení do péče o životní pro-
středí.

Ing. Alena Harmanová, 
vedoucí odboru výstavby a životního prostředí

Zdroj foto: DH

Blíží se další Výzva 10 000 kroků. Dejte šanci chůzi!

V dubnu 2022 proběhne další kolo Výzvy 
10 000 kroků. Jejím cílem je motivovat 
lidi k pravidelné aktivitě vykonávané 
pouze po vlastních nohou, a to alespoň 
po dobu jednoho měsíce.

Registrace do jarní výzvy začíná 
1. 3. 2022! 
Chodím. Chodíš? Chodíme.

Je to tady. Registrace do dubnové Výzvy 
10  000  kroků ke zdraví startuje! Po loňském 
úspěchu jak na jaře, tak především v říjnové 
výzvě nelze jinak než se jako město přihlásit 
znovu. Dobříš zabodovala v celorepublikovém 
hodnocení naprosto skvěle, mezi městy získala 
úžasné 3.  místo, mezi účastníky – jednotlivci – 
1. místo a v týmech obsadila 2. místo. 
Ti, co už vědí, se mohou opět těšit na virtuální 
pouť tentokrát z Bruntálu do Dobříše, sběr od-
znáčků, ale i třeba na společný výšlap a další 
novinky například v kategoriích, v hodnocení, 
a je toho mnohem víc. Ti, co by se chtěli o výzvě 
dozvědět více a zúčastnit se, se mohou podívat 
na stránky www.desettisickroku.cz, kde najdou 
veškeré informace.

Co myslíte, nebylo by fajn, kdyby se v dubnu 
Dobříšáci potkávali ve městě a jeho okolí a opět 
prolomili komunikační bariéry, poznávali se, 
usmívali se na sebe, zdravili by se a bavili třeba 
takto: „Chodím a ty, chodíš? My chodíme s rodi-

nou, dětmi, s manželkou/manželem, s babičkou/
dědou, s kolegy z práce, s přáteli, s kluky z fotbalu, 
se spolužáky ze třídy, …“
Výzva 10 000 kroků je vytvořená pro všechny 
od dětí přes těhulky, maminky s kočárky, rodiny, 
sportovce až po seniory, ale podporuje a moti-
vuje i lidi s vyšším BMI. A její přidanou hodnotou 
je právě spojování lidí. Tak neváhejte a začněte 
s  námi v dubnu „pořádně“ chodit/běhat. Jde 
hlavně o pravidelnost, ne o objem. 

Na závěr ještě jedna zajímavost: Slavnostní 
celorepublikové, ale i místní vyhlášení dubnové 
výzvy proběhne na Dobříši v sobotu 14. 5. 2022 
od 14.00 hodin v anglickém parku, takže chodci, 
běžci, hůlkaři, konečně se všichni potkáme a uvi-
díme i ty nejlepší, a třeba budou opět z Dobříše. 

Akce se koná v rámci projektu Dobříš 
– Zdravé město a místní Agenda 21 

a kampaně Dny zdraví.
Šárka Krůtová, DiS., koordinátorka projektu

Svoz zahradního odpadu
DOKAS Dobříš, s. r. o., 

a město Dobříš si dovolují oznámit, 
že bude proveden 

svoz odpadů ze zahrad 
(tráva, větve stromů a keřů) 

ve městě Dobříš.

Odpad bude odvezen na náklady města za 
dále uvedených podmínek:
– odpad musí být uložen do kontejnerů přista-

vených výhradně za tímto účelem,
– odpad nesmí obsahovat jiné druhy odpadů 

mimo odpadu zeleně,
– odpad smí být uložen do určených nádob 

pouze v den sběru odpadů ve stanovený 
čas,

– odpad nesmí být uložen v pytlích a musí být 
roztříděn na větve a kompostovatelný odpad 
(tráva, zbytky rostlin atd.).

Dny sběru odpadů a seznam sběrných míst 
pro oblasti:
sobota 19. 3. a 23. 4. 2022, 8.00–15.00
• sběrný dvůr – areál fi rmy DOKAS Dobříš 
 (ul. Na Chmelnici),
• křižovatka ul. Husova a V Lipkách,
• křižovatka ul. Žižkova a Přemyslova,
• u „Papežanky“ – ul. Dělnická,
• křižovatka ul. U Ovčína a Na Ligruse,
• parkoviště v ul. Na Zlaté stezce 
 (nad „Pentagonem“),
• ul. Na Nábřeží (u Prokopovy zahrady),

sobota 26. 3. a 30. 4. 2022, 8.00–15.00
• sběrný dvůr – areál fi rmy DOKAS Dobříš 
 (ul. Na Chmelnici),
• křižovatka ul. Čs. armády a Polní,
• křižovatka ul. Hálkova a Okružní,
• křižovatka ul. Nad Prachandou a Dubinské 

Kaštánky,
• křižovatka ul. K Vodárně a Nad Papežem,
• Parkoviště – Sport klub Vlaška,
• křižovatka ul. Part. Svobody a Dlouhá.

Veškeré „hromádky“ zeleného odpadu v uli-
cích budou považovány za černou skládku. 
Původci černé skládky může být uložena po-
kuta ve výši dle zákona. 

Děkujeme za pochopení a těšíme se na vaši spo-
lupráci.

Ing. Adam Šauer, jednatel společnosti
Ilustrační foto, zdroj: www.pixabay.com
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Harmonogram 
blokového čištění ulic 
pro rok 2022
DOKAS Dobříš, s. r. o., a město Dobříš
si dovolují oznámit, že bude provedeno 
blokové čištění ulic ve městě Dobříš.

1. duben – pátek
Mírové náměstí, B. Němcové, Jiřího Wolkera, 
Za Branou, Přemyslova, Mládeže, Nová, Tyršovo 
nám., Jáchymovská, Hornická, Družstevní
4. duben – pondělí
28. října, L. Kopáčka, Lidická, Na Nábřeží, A. Dvo-
řáka, Vančurova, nám. Svobody, Na Trávníkách
6. duben – středa
Příkopy, Příkrá, Mostecká, Zahradní, Lomená, 
Dlouhá, Part. Svobody, Trnovská
8. duben – pátek
Fričova, Školní, Za Poštou, nám. Komenského
11. duben – pondělí
Dukelské nám., Žižkova, Na Lukách, U Slovanky, 
Plk. Petroviče, Bořivojova (+ příčné ulice)
13. duben – středa
Hálkova, Zborovská, Dělnická, U Plovárny, 
Na Kole, Okružní (+ příčné ulice)
19. duben – úterý
V Lipkách, B. Smetany, Husova, Tylova, U Slávie, 
Mánesova
20. duben – středa
Anenská, Lesní, Fr. Průši, Na Chmelnici, Jirás-
kova, V Zahradách, Karnetova zahrada, Polní, 
Na Tarásku
22. duben – pátek
Za Pivovarem, Přímá, U Pilského potoka, Malé 
Paseky, Na Ligruse, U Ovčína
25. duben – pondělí
Rukavičkářská, Březová, Nad Papežem, K Vodár-
ně, Jeřábová, Jasmínová, Průmyslová, Na Vyhlíd-
ce, K Lesu
26. duben – úterý 
Šeříková, Růžová, Azalková, Lípová, Javorová, 
Nad Prachandou, Dubinské Kaštánky, Krásný ži-
vot, Modřínová, Bezová, Smrková
28. duben – čtvrtek
Bratří Čapků, Loukotova, K Oboře, Na Vlašce, 
Trnková, Šípková, Balabánova
29. duben – pátek
Na Čihadlech, Pleskotova, Werichova, Scharto-
va, Brodecká, Brdská, Západní, Luční, Úvozová

Žádáme občany, aby ve shora uvedených ter-
mínech odstranili svá vozidla z komunikace, 
a to v době od 6.00 do 15.00 hodin. Pokud 
tak neučiní, mohou být od MP uloženy sank-
ce ve formě blokové pokuty.
Děkujeme za spolupráci.

Ing. Adam Šauer, jednatel společnosti
 Zdroj foto: archiv Dokas Dobříš, s. r. o.

Silniční vozidla, která jsou více než 6 měsíců 
technicky nezpůsobilá k provozu na pozemních 
komunikacích, z důvodu absence pravidelné 
technické prohlídky („STK“), je zakázáno od-
stavovat na pozemní komunikaci.

Novela zákona o pozemních komunikacích dala 
vlastníkům komunikací právo odstraňovat z po-
zemní komunikace vozidla, která nemají déle 
než 6 měsíců platnou technickou prohlídku. 
Dalším častým porušením zákona bývá, že ma-
jitel ponechává vozidlo na veřejné pozemní 
komunikaci, aniž by měl uhrazeno pojištění od-
povědnosti z provozu vozidla. Pokud strážníci 
městské policie takové vozidlo zjistí – například 
na základě oznámení občanů nebo při běžné 
kontrolní činnosti právě či v  avizovaném blo-
kovém čištění ulic – prověří vozidlo v registrech 
ohledně zaplacení povinného ručení, vozidlo 
viditelně označí a majitele oznamují ke správ-
nímu orgánu. 
Poté je několik možností, jak taková vozidla ře-
šit – většinou se přestupky předávají správnímu 
orgánu. Je tu ale i jiná možnost, a to je poku-
ta příkazem na místě. Můžeme též například 
přihlédnout k tomu, že řidič zaplatil povinné 
ručení a projevil snahu dát věci do pořádku, 
a udělí se mu jen pokuta na místě. K tomu má 
strážník oprávnění dle zákona 13/1997 Sb. 
Jedná se o přestupek dle § 42a odst. 1, písm. 
i) zák. č. 13/1997 Sb., jelikož porušil ust. § 19 
odst. 2, písm. h). Jedná-li se o fyzickou oso-
bu, kde se píše: 
(2) Dálnice, silnice, místní komunikace, jejich 
součásti a příslušenství a veřejně přístupné úče-
lové komunikace s vozovkou je zakázáno zne-
čišťovat nebo poškozovat; veřejně přístupné 
účelové komunikace bez vozovky je zakázáno 
poškozovat takovým způsobem, že se tím zne-
možní jejich obecné užívání. 
Na dálnicích, silnicích a místních komunika-
cích je dále zakázáno:
g) odstavovat silniční vozidlo, které je pro 

závady v technickém stavu zjevně technic-
ky nezpůsobilé k provozu na pozemních 
komunikacích a obnovení způsobilosti by 
si vyžádalo výměnu, doplnění nebo opra-

vu podstatných částí mechanismu nebo 
konstrukce silničního vozidla nebo které 
není možné identifikovat prostřednictvím 
identifikačního čísla vozidla umístěného 
na karoserii nebo rámu vozidla, za čelním 
sklem nebo na výrobním štítku (dále jen 
„vrak“), 

h) odstavovat silniční vozidlo, které po dobu 
více než 6 měsíců nesmí být podle záko-
na o podmínkách provozu vozidel na po-
zemních komunikacích provozováno na 
pozemních komunikacích z důvodu mar-
ného uplynutí lhůty pro provedení pravi-
delné technické prohlídky nebo technické 
nezpůsobilosti vozidla zjištěné technic-
kou prohlídkou nebo technickou silniční 
kontrolou. 

Oprávnění uložit pokutu příkazem na místě 
dává strážníkům ust. § 43 odst. 2 téhož zá-
kona.
Tím zákonné možnosti městské policie kon-
čí a  další kroky jsou na správním orgánu 
a správci komunikace.

Nyní v souvislosti s blížícím se čištěním ulic 
městská policie avizuje v předstihu, že vozidla, 
která zůstanou na komunikaci, budou řešena. 
I MP činí kroky proti dlouhodobě odstaveným 
vozidlům. Ta blokují mnoho parkovacích míst 
na dobříšských ulicích a parkovištích. Všichni 
víme, že po celé Dobříši je míst k parkování pra-
málo. Proto se prosím snažme do blokového 
čištění vyeliminovat ta vozidla, s kterými již 
nikdo na komunikaci nevyjede. 

Tato problematika se týká nejen autovraků. 
V návaznosti na novelu zákona č. 13/1997 Sb., 
o  pozemních komunikacích, platné od 1. 7. 
2020 řeší strážníci v součinnosti s Městským 
úřadem Dobříš, odbor správy majetku, vyhle-
dávání a následné řešení dlouhodobě odstave-
ných vozidel na všech pozemních komunika-
cích v Dobříši. 

Zpracovala strž. Alena Kovaříková, 
zástupkyně velitele MP Dobříš

Blíží se zákaz používání starých kotlů na tuhá paliva
Letos v září začne platit zákaz používání všech kotlů 1. a 2. tříd. Tomu, kdo zákaz poruší, hrozí pokuta 
ve výši až 50 000 Kč. To, do jaké třídy patří váš kotel a zda v něm tedy budete moci od září zatopit, 
najdete buď v revizní zprávě, případně na štítku kotle. Pokud na kotli štítek chybí, je pravděpodob-
né, že kotel je vhodný na výměnu. 
Na pořízení nového kotle můžete již nyní čerpat dotaci z programu Nová zelená úsporám. Pro níz-
kopříjmové skupiny obyvatel bude v nejbližších měsících spuštěno další kolo Kotlíkových dotací. 

Pro více informací můžete kontaktovat paní Kateřinu Kučerovou, v budově odboru výstavby a životní-
ho prostředí (nad Penny Marketem), druhé patro, kancelář č. 2.07, e-mail: kucerova@mestodobris.cz, 
tel.: 318 533 369.

Odbor výstavby a životního prostředí 
MěÚ Dobříš

Vozidla bez STK dlouhodobě odstavená v ulicích 
Dobříše
POZOR! Blíží se blokové čištění ulic, proběhne v dubnu 2022. 
Odstraňte, prosím, včas svá nepojízdná vozidla z komunikace, 
viz harmonogram pro rok 2022
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Výsadbou za lepší budoucnost
Změna klimatu s sebou přináší mnoho nega-
tivních důsledků, které pozorujeme již dnes. 
Přetrvávající sucho ohrožující úrodu zemědělců 
i naše lesy, snižování hladiny spodních vod, tro-
pické dny a noci ve městech, výskyt meteorolo-
gických jevů nezvyklých pro naše území…
Svým chováním můžeme dopady změny klima-
tu mírnit. Zároveň se však musíme umět mění-
cím se podmínkám přizpůsobit. Měli bychom 
se zaměřit na odstranění příčiny, tj. snížení kon-
centrace oxidu uhličitého a dalších skleníkových 
plynů v atmosféře. Jedná se o globální problém, 
který bude vyžadovat celosvětové zapojení 
a spolupráci každého z nás. V ČR se jako zásadní 
v této oblasti jeví přechod od fosilních paliv vy-
užívaných v energetice směrem k obnovitelným 
zdrojům a nízkouhlíkové energetice. Přineslo by 
to s sebou mimo jiné mnoho dalších výhod jako 
například zlepšení kvality ovzduší.
Ke zlepšení životního prostředí můžeme 
také přispět výsadbou stromů a keřů v na-
šem okolí.

Jak pomohou stromy? 

• Ochlazují své okolí
 Díky stínu a odparu vody z listů dokáže strom 

ochladit své okolí o několik °C.
• Zvlhčují vzduch
 V létě dokáže strom odpařit až 400 litrů 

vody denně, čímž příznivě ovlivňuje vlhkost 
a vzdušnost lokálního mikroklimatu.

• Poskytují stín
 Zejména v letních vedrech poskytují koruny 

stromů příjemný stín. Ten je mnohem kvalit-
nější než třeba stín pod plachtou či sluneční-
kem díky mnohovrstevnaté koruně stromu 
plné listů. I stromy s poměrně řídkou korunou 
dokáží odrazit až 80 % slunečního záření.

• Filtrují prach
 Vzrostlý listnatý strom dokáže zachytit až 

2 tuny prachových částic za rok, které postup-
ně odvede do půdy. Tím nám zvláště ve měs-
tě může zásadně pomoci s kvalitou ovzduší.

• Chrání nás před hlukem 
 Stromy dokáží tlumit vibrační vlny (třeba zvu-

ku dopravy), a tím nás pomáhají chránit před 
hlukem.

• Umožnují zasakování vody
 Není-li půda kolem stromu příliš zhutněná, 

strom pomáhá díky svému kořenovému sys-
tému zasakovat dešťovou vodu. To přispívá 
mimo jiné k doplňování podzemních zásob 
vody.

• Zlepšují kvalitu půdy
 Stromy ji svými kořeny provzdušňují a posky-

tují prostor pro organismy potřebné k obno-
vě půdy, které z průmyslově obdělávaných 
polí takřka zmizely.

• Ukládají oxid uhličitý do dřevní hmoty
 Během procesu fotosyntézy stromy ukládají 

do dřevní hmoty molekuly oxidu uhličitého, 
zachyceného ze vzduchu. Tím nám pomáhají 
snižovat koncentrace tohoto plynu v atmo-
sféře a bojovat tak s globálním oteplováním.

• Brání erozi půdy
 Stromy snižují rychlost větru a svými kořeny 

drží půdu pohromadě.
• Biologicky rozmanitější, pestřejší krajina
 Nové výsadby, například kolem stávajících 

i nových komunikací, rozčleňují krajinu a zvy-
šují druhovou rozmanitost.

Zdroj: sazimebudoucnost.cz

Proč je potřeba sázet i keře?

Keře jsou nedílnou složkou krajiny, mají všechny 
funkce, které zastávají stromy. Jsou ale méně ná-
ročné na prostor, můžeme je sázet i do míst, kde 
by stromy neměly dostatek místa. Nejsou tak 
náročné na zálivku v prvních letech života, proto 
mají lepší startovní podmínky nežli stromy. 
Dle studie publikované ve vědeckém časopise 
Atmospheric Environment stromy lépe pohlcují 

znečišťující látky na otevřených prostranstvích, 
ale keře umí podle vědců lépe pohltit emise z vý-
fuků aut. „Důležitá vlastnost keřů je, že se nachá-
zejí ve výšce výfuků. Emise z aut velmi rychle pro-
nikají do okolí a jejich koncentrace tak rychle klesá. 
Keře mohou proudy vzduchu zpomalit, jelikož tvoří 
i fyzickou bariéru, a mohou tak dříve zachytit zne-
čišťující látky,“ řekl jeden z hlavních autorů studie 
Prashant Kumar z univerzity v Surrey.

Sázíme s rozvahou

Samozřejmě veškerá výsadba stromů a keřů 
podléhá určitým pravidlům a zákonitostem. 
Je nezbytné, aby vlastník daného pozemku 
s  plánovanou výsadbou souhlasil (pochopitel-
ně pokud výsadbu neprovádí přímo vlastník 
pozemku). Dále je nutné, aby při plánovaných 
výsadbách dřevin byl zohledněn a správně na-
vržen vhodný druh dřeviny jak z hlediska ekolo-
gických, tak stanovištních nároků jednotlivých 
dřevin, jež se častokrát velmi liší.
Nelze opomenout ani rozmístění výsadeb, které 
je potřeba uzpůsobit budoucím prostorovým 
nárokům dřevin, tak aby nedocházelo k přesahu 
větví a kořenového systému na sousední po-
zemky jiných vlastníků. Předejde se tak budou-
cím sousedským sporům a zejména poškozová-
ní vysazených dřevin.
Neméně důležitá je také následná péče o zasa-
zené jedince, která by měla reflektovat požadav-
ky a potřeby vysazených jedinců na konkrétním 
stanovišti. Podle zákona o ochraně přírody 
a krajiny se v případě náhradní výsadby za poká-
cené dřeviny může stanovit doba následné péče 
o dřeviny až na 5 let. Následnou péčí o vysazené 
jedince je myšleno například odplevelení vý-
sadbového prostoru, odstranění nežádoucích 
materiálů, zálivka, případně výměna substrátu 
ve výsadbové jámě či vylepšování stanoviště 
a půdních podmínek vhodným druhem hnojiva 
s pozvolným uvolňováním. Tam, kde je to nutné 
a žádoucí, se provádí kvalitní výchovný řez ve 
správný čas a na správném místě, a to kvalifiko-
vanou osobou.
Odbor výstavby a životního prostředí MěÚ Dobříš

Zdroj foto: archiv odboru výstavby 
a životního prostředí 

Z MĚSTA A RADNICE Z MĚSTA A RADNICE 

VHS Dobříš: Vyjádření k haváriím na vodovodním 
potrubí na Dobříšsku a vliv zimy i výkyvů počasí 
V zimních měsících dochází ke zvýšení 
počtu havárií na vodovodním porubí. 
Pro informaci uvádíme, z jakých příčin 
se toto děje.
Při zamrznutí zemina mění svůj objem v závis-
losti na obsahu vody a dalších vlastnostech. 
Různé vrstvy se proto roztahují různě, a přitom 
dochází k nerovnoměrným pohybům zeminy, 
spojeným nezřídka s velkým silovým působe-
ním. Pokud dojde k poklesu teplot a zamrzne 
voda v potrubí, vznikne led o vyšším objemu 
než voda a potrubí může prasknout. Nestává 
se to příliš často, protože většina vodovodů je 
uložena v nezámrzné hloubce. Přesto během 
zimního období dochází k častějším haváriím 

na vodovodním potrubí a ani letošní zima není 
výjimkou. 
Od začátku roku jsme řešili již několik havárií na 
Dobříši, například v ulici V Zahradách, na Větr-
níku a ulici Anenské. V lednu tohoto roku jsme 
opravovali havárie vodovodu v Malé Hraštici, 
v Mokrovratech, na Voznicích a velkou havárii na 
vodovodním přivaděči z Dobříše do Staré Huti. 
Nejen z tohoto důvodu na Dobříši i v okolních 
obcích vyměňujeme staré litinové potrubí za 
nové polyetylenové, které je vůči těmto výky-
vům daleko odolnější. Právě plánování obnov 
potrubí hraje klíčovou roli pro plynulé zajištění 
dodávek pitné vody.
Problémy ale vznikají i na jaře v případě nedo-
statečně zajištěných vodoměrů proti mrazu.  

Bývá to i přes naše upozornění každoroční pro-
blém, a to hlavně v chatových oblastech. Je pro-
to nutné průběžně kontrolovat vodovodní zaří-
zení a chránit je před mrazem.

Blanka Marvanová
Zdroj foto: archiv VHS Dobříš
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Trojnásobný úspěch ve výtvarné 
soutěži „Jak hasiči pomáhají“
Výtvarných soutěží pořádaných Hasičským 
záchranným sborem Středočeského kraje se 
naše škola pravidelně účastní. Proto jsme měli 
velikou radost, když jsme se v lednu dozvěděli 
výsledky. Do uvedené soutěže bylo přihlášeno 
celkem 348 výtvarných děl. První tři nejlepší 
práce v každé kategorii vybírala čtyřčlenná po-
rota složená ze zástupců vyhlašovatelů soutěže.
V kategorii pro 1.–2. třídu se na 3. místě umístila 
Rebeka Hrušková (ze 2.D) pod vedením Stanisla-
vy Doležalové. V kategorii pro 2. stupeň ZŠ se na 
1. místě umístila Karolína Němcová, na 3. místě 
Matěj Krasický (oba ze 7.A) pod vedením Jany 
Universalové.

Předání diplomů a cen za výtvarná díla proběhlo 
10. 2. 2022 v naší škole, kam za dětmi přijeli sami 
hasiči. Všem mladým výtvarníkům gratulujeme.

Jana Universalová a Stanislava Doležalová

ŠKOLY

ZŠ Dobříš, Komenského nám. 35
Vítězství ve finále středočeského krajského kola florbalového  
ČEPS Cupu
Ve středu 26. ledna se v hale TJ Kobylisy konalo finále chlapců Středočeského kraje florbalového 
ČEPS Cupu. Naše družstvo do něj postoupilo díky vítězství v okresním kole pod vedením Václavy 
Petráskové. Kvůli omluvenkám z důvodu nemoci nebo účasti na škole v přírodě na finálové kolo 
vyrazil pod vedením Petra Hlinky pouze pětičlenný tým chlapců ve složení: Šimek Jakub a Panuška 
Antonín z 5.B, Houška Marek z 5.A, Dušánek Jáchym ze 4.A a Beran Tadeáš ze 3.C. 

Ve finálovém kole na nás čekaly tyto týmy: ZŠ Mukařov, ZŠ a MŠ Kounov a ZŠ Sedlčany. Naši chlapci 
měli pouze jednoho hráče na střídání, proto jsme se soustředili především na taktický a týmový 
výkon. Do každého zápasu jsme nastoupili s tím, že budeme hrát ze zabezpečené obrany, mluvit 
na sebe a bojovat jeden za druhého. Všichni kluci odvedli skvělou práci a na hřišti ze sebe vydali 
maximum. V prvním utkání jsme narazili na ZŠ Kounov. Po první polovině utkání svítil na tabuli 
stav 2:2. V druhé polovině jsme se ještě více semkli a dostali se do vedení 4:2, které jsme v poslední 
minutě zpečetili gólem na 5:2 a připsali si tak velmi důležité první tři body. Ve druhém utkání jsme 
se střetli s výběrem ZŠ Mukařov a dalším skvělým a poctivým výkonem jsme dokázali zvítězit 4:1. 
V posledním utkání jsme nastoupili proti výběru ZŠ Sedlčany. Na našich chlapcích už byla vidět 
únava z předchozích zápasů, přesto však dokázali ze sebe vydat poslední zbytky sil a nechali na 
hřišti všechno. Po první půlce byl stav 1:1. Utkání bylo velmi vyrovnané a šance se střídaly na obou 
stranách. V polovině druhé půle jsme po krásné kombinační akci vstřelili gól na 2:1 a toto vedení už 
jsme do konce utkání nepustili. Chlapci se semkli a v utkání zvítězili 2:1. Díky tomuto výsledku jsme 
celý turnaj ovládli a mohli se tak radovat z postupu do republikového finále! 

Petr Hlinka

Pasování prvňáčků na čtenáře
Stejně jako každý rok se i letos (v pondělí 
31. ledna 2022) konalo slavnostní předávání vy-
svědčení žákům prvních tříd v Městské knihov-
ně Dobříš, která si pro prvňáčky připravila veselý 
a zajímavý program. „Pasování na čtenáře“ bylo 
narušeno příchodem dvou „negramotných“ 
a zlobivých rytířů. Písmenková královna je mu-
sela rázně usměrnit, aby mohl program pokra-
čovat. Každý žák si vyzvedl vysvědčení u  své 
paní učitelky, která byla Písmenkovou králov-
nou pasována na Učitele písmen a obdržela pro 
své děti knihu Pověsti z Dobříšska. Prvňáčkové 
před královnou poklekli a byli pasováni sta-
robylým mečem na čtenáře. Poté převzali od 
Písmenkové tety certifikát a od rytíře perníček 
s počátečním písmenkem svého jména, průkaz-
ku do knihovny na rok zdarma a pár drobných 
dárečků. Celý program se všem velice líbil.

Učitelky a žáci prvních tříd

Postup do krajského kola soutěže „Finanční gramotnost“
Naše škola se v tomto školním roce poprvé zapojila do soutěže s názvem Finanční gramotnost, 
kterou připravuje organizace METODICA spolu s Evropskou asociací finančního plánování (EFPA) 
s podporou MŠMT ČR.

Soutěže se zúčastnili žáci 9. ročníků v rámci 
volitelného předmětu finanční gramotnost. 
První školní kolo proběhlo na všech přihláše-
ných školách online formou a žáci v něm sou-
těžili jako jednotlivci, odpovídali na 20 otázek 
a po odeslání hotového online testu se ihned 
dozvěděli počet dosažených bodů. Na základě 
těchto výsledků byly z naší školy nominovány 
do okresního online kola tři žákyně, které zde 
soutěžily jako jeden tým. Děvčata Edita Fillová, 
Tereza Matesová a Zuzana Matesová (všechny 
z 9.C) dosáhla výborného výsledku a vybojo-
vala postup do krajského kola. V něm je čeká 
znalostní test a verbální prezentace na pře-
dem zadané téma. Pokud dívky uspějí, vydají 
se na slavnostní finále, které proběhne v pro-
storách ČNB. Blahopřejeme a přejeme mnoho 
štěstí v krajském kole.

Michaela Rumlová
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připravili jsme pro Tebe před zápisem do 1. třídy 
zajímavé akce. Vyber si klidně všechny nebo jen 
některou a rodiče Tě přihlásí přes elektronický 
odkaz, který je pod nabídkou akcí. 

10. 3. 2022 – Den otevřených dveří s nabídkou 
různých aktivit v učebnách od 14.00 do 17.00 
hod.

16. 3. 2022 – Veselé zpívání v 16.30 hod. pod 
vedením Jany Štrausové
22. 3. 2022 – Sportovní odpoledne v tělocvič-
ně pod vedením Vojtěcha Paula a Jany Pecha-
nové od 16.00 hod. (sportovní obuv s sebou)
31. 3. 2022 – Beseda pro rodiče budoucích 
prvňáčků (účast spec. pedagoga z PPP Pří-
bram) a hrátky pro předškoláky ve školní druži-
ně od 16.00 hod.
Přihlásit na akce se můžete přes webové 
stránky školy: www.2zsdobris.cz

ZÁPIS do 1. ročníku pro školní 
rok 2022/2023
se uskuteční na naší škole 7. 4. a 8. 4. 2022
(čtvrtek a pátek) od 13.30 do 16.30 hodin.
Veškeré informace k zápisu najdeš spolu s rodiči 
na 2zsdobris.cz.
Těšíme se na shledanou s Tebou!  

 Učitelé 2. ZŠ Dobříš
Ilustrační foto, zdroj: www.freepik.com

Hledání pokladu
V naší školní družině na 2. ZŠ letos cestujeme 
z pohádky do pohádky. Absolvovali jsme už po-
hádky o vodnících, dracích, trpaslících i  o  zim-
ních královnách a naposledy jsme se zaměřili na 
příběhy s detektivní zápletkou. Jedno odpole-
dne si děti ze 6. oddělení zahrály na detektivy 
a jejich úkolem bylo vyřešit záhadu ztracené 
truhly s pokladem. Malí detektivové se vydali do 
anglického parku vybaveni detektivním zápis-
níkem a lupou. Podmínkou k nalezení pokladu 
bylo splnění úkolů, které jim po cestě schoval 
Večerníček ve svých čepičkách. Musely napří-
klad najít a posbírat šedesát tři rozházených zla-
ťáků, pojmenovat nalezené přírodniny, trefi t se 
sněhovou koulí do spadlého stromu a  přesně 
vysvětlit, kde bydlí Rákosníček. U každého úkolu 
bylo schované jedno písmenko, které přečetly 
pouze s lupou. Musely si ho zaznamenat do zá-

pisníku a na konci z těchto písmen poskládat 
slovo. Všechno se jim podařilo splnit a o naleze-
ný poklad se svorně rozdělily.

Eva Pletichová, ŠD

Na druhém stupni
Žáci 2. stupně mají v plánu akcí druhého polo-
letí školní kola olympiád z českého jazyka, ang-
lického jazyka, dějepisu, zeměpisu i přírodopisu. 
Každým rokem si tak mohou poměřit svoje zna-
losti i dovednosti se stejně starými spolužáky 
i žáky jiných tříd a mohou v olympiádách ukázat 
svoje nadání v některé oblasti. Ti, kteří se umístí 
na prvních místech, reprezentují školu v okres-
ních kolech, která už se rozbíhají. 
Žáci 8. a 9. ročníku absolvovali tradiční akci 
s  JUDr. Kašparem „Právní vědomí náctiletých“, 
aby se připravili na právní odpovědnost, která je 
v 15 letech čeká. S tím souvisel i projekt někte-
rých tříd k 30.  výročí internetu. Žáci od 6. roč-
níku nejen řešili otázku bezpečného pohybu na 
internetu, jeho výhod a nevýhod, ale také dobu 
strávenou na internetu, která se pohybuje od 
dvou do devíti hodin denně. Hrají hry, moderují, 
natáčí i stříhají videa, poslouchají hudbu, sledují 
fi lmy i sportovní výsledky, programují, diskutu-
jí. Žáci také řešili nebezpečí na sociálních sítích, 
komunikaci s neznámými lidmi i zdravotní rizika 
a jak je kompenzovat. Na závěr projektu kreslili 
komiks a ve skupinách prezentovali své názory 
ostatním. 

Eva Kašparová

2. ZŠ Dobříš: Akce pro předškoláky a elektronické 
přihlašování
Milá předškolačko, milý předškoláku,

Zápis do mateřských 
škol v Dobříši

Čtvrtek 5. května 2022

2. mateřská škola Dobříš, Přemyslova 1034
tel.: 318 521 044
www.msdobris.cz

4. mateřská škola Dobříš, Fričova 104
tel.: 318 522 548
www.spokojenaskolka.cz

5. mateřská škola Dobříš, Jeřábová 613
tel.: 318 522 121
www.msvetrnikdobris.web-
node.cz

Bližší informace na jednot-
livých mateřských školách.
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Den bezpečnějšího internetu na ZŠ Lidická
Den bezpečnějšího internetu se připomíná druhé úterý v únoru už od roku 2004 a jen v loňském 
roce se do něj zapojilo 170 zemí po celém světě. Letos tento den připadl na 8. února a nesl si heslo 
„Společně pro lepší internet“. Cílem je propagovat bezpečné a pozitivní využívání digitálních tech-

nologií, zejména u dětí a mladých lidí. 
Společně s žáky naší školy jsme se do 
akce v rámci projektového dne zapo-
jili a celý den se důležitému tématu 
věnovali.
Všechny třídy si připomněly Desatero 
bezpečného internetu, žáci vytvořili 
plakáty, malovali, vystřihovali z papíru. 
Probíhaly také diskuse se žáky. Věříme, 
že den byl pro naše žáky přínosem, 
a za rok se určitě zapojíme znovu.

Mgr. Michaela Fejtová Krajská, 
školní metodik prevence

ŠKOLY

Ještě před zápisem probíhají ve škole indivi-
duální rozhovory se zákonnými zástupci žáků. 
Ty jsou podle Svobodové důležité pro vyjas-
nění očekávání a představ o vzdělávání dítěte: 
„Považujeme za nutné, aby se rodiče, kteří do 
Trnky přicházejí poprvé, seznámili se způsobem, 
jakým v Trnce učíme a hodnotíme, a s celkovým 
fungováním školy. Aby věděli, s čím mohou po-
čítat a co jim naopak poskytnout nedokážeme, 
protože to například není v souladu s naší vizí 
a hodnotami. Tyto rozhovory se však do koneč-
ného pořadí zájemců nijak nepromítají. O sa-
motném přijetí se rozhoduje losem, v němž mají 
všechny nově příchozí děti stejné šance,“ upřes-
ňuje Markéta Svobodová.
Přestup do ZŠ Trnka z jiné základní školy ve vyš-
ším ročníku probíhá na základě podané žádosti. 
V případě, že je v daném ročníku volné místo, 
má přestupující žák nebo žákyně možnost strá-

vit týden výuky se svou budoucí třídou. „Změna 
školy je náročná situace pro dítě i pro jeho rodiče 
a příchod nového žáka ovlivní i stávající třídní ko-
lektiv. Pokládáme za užitečné a fér, aby žák tímto 
způsobem získal co možná nejvíc informací o tom, 
jak by jeho budoucí vzdělávání mohlo vypadat, 
a  podle toho se spolu s rodiči rozhodl, zda mu 
způsob naší výuky vyhovuje a jestli se bude v naší 
škole cítit dobře,“ vysvětluje zástupkyně ředitelky 
a dodává: „Při přijímání žáků do vyšších ročníků se 
postupuje individuálně, a to na základě informací 
poskytnutých rodiči a na základě žákovy týdenní 
zkušenosti ve výuce. Jde o společné rozhodnutí 
školy a zákonných zástupců a nejedná se o náro-
kovou záležitost.“
Více informací k procesu přijímání žáků do ZŠ 
Trnka najdete na www.zstrnkadobris.cz a rozší-
řenou verzi článku na www.dlonline.cz.

Adéla Sauerová

ZÁKLADY SEBEOBRANY 
TAEKWONDO

Vyzkoušejte si základní techniky (úder, kop) 
a základní sebeobranu (vytržení).

Lektor: Tomáš Dušánek

PRO DĚTI
30. 3. 2022 od 15 hodin

v ZŠ Trnka (Příbramská 938, Dobříš)
Cena: 150 Kč

PRO DOSPĚLÉ (ZEJMÉNA PRO ŽENY)
30. 3. 2022 od 17.30 hodin 

v ZŠ Trnka (Příbramská 938, Dobříš)
Cena: 200 Kč

Přihlašování na www.zstrnkadobris.cz 
– Trnkakce nebo na e-mailu 

monika.zarubova@trnkovykvet.cz.
Pořadatelem akce je Trnkový květ, z. s. 

Jak probíhá přijímání žáků do Trnky?
Přesně za měsíc 1. dubna se v ZŠ Trnka uskuteční další zápis do první třídy. Téma přijímání žáků 
do naší školy je proto nanejvýš aktuální. Časté maily a telefonáty směřované na paní ředitelku s do-
tazy ohledně zápisu i na volná místa ve škole potvrzují, že mezi rodiči zájem o Trnku je. „Všechny 
potřebné informace k zápisu do první třídy nebo k pozdějšímu přestupu do Trnky z jiné školy třeba ve vyš-
ším ročníku najdou zájemci na našich webových stránkách. Je tam zveřejněn poměrně podrobně po-
psaný proces přijímání do naší školy,“ informuje zástupkyně ředitelky Markéta Svobodová a dodává: 
„Každý rok je několik volných míst v budoucí první třídě. Tento počet je proměnlivý podle toho, kolik 
máme zájemců z řad sourozenců našich současných žáků, případně dětí našich zaměstnanců. Je to krité-
rium uplatňované v souladu s doporučením ombudsmanky a napomáhající posilování sourozeneckých 
vazeb a slaďování rodinného a pracovního života rodičů.“

TRNKOSBOR
Pěvecký sbor nejen pro dospělé!

Baví vás zpívat?
Pokud ano, hledáme právě vás!

Přijďte nám pomoci obnovit Trnkosbor.
Vůbec nevadí, pokud jste dříve v žádném 

sboru nebo skupině nezpívali.
Nejsme profesionálové, zpíváme pro radost.

V repertoáru budou lidovky, spirituály 
a jiné písně ve vícehlasých úpravách.

Kdy: od 8. 3. 2022 každé úterý 
17.00–18.30 – březen až červen

Kde: v ZŠ TRNKA
Cena: 700 Kč

Přihlašování na www.zstrnkadobris.cz 
– Trnkakce nebo na e-mailu 

monika.zarubova@trnkovykvet.cz.
Pořadatelem akce je Trnkový květ, z. s. 
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Druhé ohlédnutí za MAPem II 
Od dubna 2019 do března 2020 jsme společně 
s dětmi, žáky, rodiči i pedagogy odvedli kus prá-
ce. Stále se aktivně scházeli pracovní skupiny 
a  řídící výbor MAP II. Také kontinuálně probí-
halo vzdělávání pedagogů na území Dobříšska 
a Novoknínska.

Žáci ze ZŠ Dobříš, Komenského nám. 35, a 2. ZŠ 
Dobříš, kteří byli zapojeni do projektu Příbě-
hy našich sousedů, na jaře 2019 absolvovali 
workshopy, jak zpracovávat audio či video na-
hrávky pamětníků…

… své zkušenosti z workshopů žáci zúročili v za-
plněné dobříšské zámecké Konírně na slavnost-
ní závěrečné prezentaci (červen 2019).

V Památníku Karla Čapka předvedli svůj diva-
delní, výtvarný a hudební um žáci ze ZUŠ Dob-
říš, ZŠ Dobříš, Komenského nám. 35, ZŠ Dobříš, 
Lidická 384, a ZŠ Rosovice s dramatizací Brém-
ských muzikantů, Doktorskou pohádkou a Pouč-
nou pohádkou pro malá čuňátka. 

Od září do prosince jsme školám, které projevily 
zájem, zakoupili roboty Edison a Ozobot. 
Zdroj foto: archiv ZŠ a MŠ Rosovice
 

Také jsme vydali dvě čísla DRBu…
 

...a nadále zajišťovali tematické exkurze pro 
naše školy a školky.
Zdroj foto: archiv 2. MŠ Dobříš, Národní zeměděl-
ské muzeum Praha

V prosinci 2019 jsme zahájili spolupráci s paní 
Ludmilou Osičkovou kožedělným workshopem 
v ZŠ Rosovice. 
 

Nečekaně jsme navázali dlouhodobější spolu-
práci v oblasti polytechnického vzdělávání s pa-
nem Janem Helisem. 

Navzdory vrcholící chřipkové epidemii v únoru 
2020 Šárka Miková s Teorií typů zaplnila Kulturní 
dům Dobříš. Bylo to nadlouho jedno z posled-
ních osobních setkání s rodiči a pedagogy. 

Jak jsme zvládli nečekané události od jara 2020, 
shrneme v příštím vydání Dobříšských listů. 

Všechny tyto aktivity vznikly díky finanční podpo-
ře z projektu Místní akční plán rozvoje vzdělávání 
ORP Dobříš II reg. č.: CZ.02.3.68/0.0/0.0/17_047/0
00863.

Lucie Bubancová
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Knihovna: měsíc čtenářů i měsíc pro Tibet 
Milí čtenáři a návštěvníci knihovny, prosí-
me, předem si vždy ověřte (na webových 
stránkách či facebooku knihovny, popřípadě 
telefonicky), že program nebyl v důsledku 
případných karanténních opatření přeložen 
či zrušen! Bezpečnostní hygienická pravidla 
budou v souladu s aktuálními vládními naří-
zeními.

A co vám nabízíme v březnu 
– měsíci čtenářů?

VELKÁ ČTENÁŘSKÁ AMNESTIE + PRŮKAZKA 
NA ROK ZDARMA!
Máme za sebou dlouhé těžké covid období 
a  chápeme, že mnozí naši čtenáři museli řešit 
závažnější problémy než včasné vracení knížek 
do knihovny. Proto na celý březen vyhlašuje-
me mimořádnou amnestii. Máte-li u nás nějaký 
vroubek, přijďte ho s námi vyřešit a my vám pro-
mineme veškeré sankční poplatky. A navíc: pro 
nově přihlášené čtenáře průkazka do knihovny 
na celý rok zdarma!

TIBETSKÝ OBCHŮDEK V KNIHOVNĚ 
– po celý březen

Knihy, odznáčky, samolepky, modlitební pra-
porky, velké prapory... V knihovně i na radnici 
bude prapor viset – nechcete si ho vyvěsit i vy 
a  říci tak své vlastní malé NE okupaci Tibetu? 
Koupí tohoto zboží podpoříte neziskovou orga-
nizaci Lungta, která se v naší republice dlouho-
době věnuje podpoře tibetské kultury.

MDU: Krajinný ekolog PAVEL KLIMEŠ 
– čtvrtek 3. 3. od 17.00

Pavel Klimeš působí v Krkonoších, kde se na-
rodil. Vzděláním je krajinný ekolog, s bratrem 
mají stavební firmu; opravují a připravují turi-

stické cíle, například křížovou cestu na Starou 
horu v Temném Dole; obnovují stará řemesla... 
S rodinou vedou informační středisko a vydávají 
časopis. Sám je také členem regulačních komisí, 
které se snaží dát rozumnou podobu zástavbě 
v Peci pod Sněžkou a v Malé Úpě. Je sběratelem 
fotografií z historie a založil projekt Archa Krko-
noš, kde historické snímky zveřejňuje. Vstupné 
60 Kč.

MALÁ DOBŘÍŠSKÁ UNIVERZITA (MDU)
Cyklus přednášek zajímavých osobností není 
skutečný studijní program, je tedy otevřen ko-
mukoli, bez nutnosti přihlášek či rezervací. Vy-
berte si přednášky, které vás zajímají, nebo si 
rovnou pořiďte zvýhodněné předplatné. V tom-
to semestru vám představíme ještě plastické-
ho chirurga Bohdana Pomahače (7. 4. online), 
popularizátorku umělé inteligence Saru Polak, 
generála Petra Pavla i řádovou sestru Angeliku. 
Přednášky se konají (až na výjimky) vždy prv-
ní čtvrtek v měsíci od 17 hodin. Předplatné za 
200 Kč můžete koupit v knihovně – a to i v dár-
kovém balení pro vaše blízké!

SOVÍ VYCHÁZKA – pátek 4. 3. v 17.25 od pro-
dejny potravin Bedřich – NEČEKÁME!!!
Přírodovědný spolek Dobříš pořádá noční vy-
cházku za sovami do okolí Dobříše, a u toho 
knihovna nesmí chybět! Pokud by si vaše děti 
přály vycházky se zúčastnit a vy je doprovodit 
nemůžete, rádi vám pomůžeme. Přihlaste je 
v  knihovně do soví party; po domluvě si vaše 
děti vyzvedneme v areálu potravin Bedřich a ne-
snědí-li je sovy, přivedeme vám je po skončení 
vycházky (cca 20.30) zpět. Soví parta přijímá 
děti od první třídy ZŠ, teple oblečené, v poho-
dlné nepromokavé obuvi a s nabitou a funkční 
baterkou čelovkou. Více info v knihovně či na 
tel. čísle 777 299 044. Program je zdarma.

KNIHOMRNĚ – pondělí 7. 3. od 10.00

Speciální program pro děti (zejména) od 0 do 
5  let s rytmy, říkankami, písničkami, pohádkou 
a pohybovými i dalšími různorodými prvky pra-
videlně jednou měsíčně, vstup volný. Program 
trvá zhruba 40 minut. V tomto termínu může-
te přijít bez ohlášení – nebo se nám ozvěte na 
knihovna.dobris@seznam.cz, popř. na tel. č. 
777 299 044, nabídneme vám místo ve skupině 
se stejně starými dětmi.

VÝTVARNÁ DÍLNA S JÍŤOU: STŘAPATÁ KVĚTI-
NA – pondělí 7. 3. od 12 do 17 hodin
Už se nemůžete dočkat květinové sezóny??? 
My  už taky čekáme na jaro a zatím si kytičky 
zkoušíme stvořit sami. Chcete to zkusit s námi? 
Přijďte, Jíťa vám ukáže, jak na to. Vstup volný, 
materiál zdarma.

MARKÝZA DE POMPADOUR – úterý 15. 3. od 
18.00
Divadelní představení Stanislavy Hoškové vám 
přiblíží osud i povahu této fascinující postavy 
francouzské historie. Měšťanská dcera, milenka 
krále, milovnice a podporovatelka umění i věd, 
přítelkyně J. J. Rousseaua i Voltaira. Bez ní by 
možná Francouzi neměli encyklopedii a ženy 
své kabelky... Vstupné 50 Kč.

JAK NA CHYTRÝ TELEFON – 16. a 23. 3. od 
10 do 12 hodin
Máte potíže naučit se ovládat chytrý telefon, po-
čítač či tablet? Nebo jste to ještě ani nezkusili? 
Je mnohem jednodušší, než byste mysleli, a ty-
hle malé technické věcičky vám můžou úžasně 
pomoci v každodenním životě. 

Během pouhých čtyř výukových hodin se nau-
číte s nimi pracovat stejně bravurně jako vaše 
vnoučata. Heslo je: snadné vyhledání informací, 
větší nezávislost, snadnější možnost pomoci. 
Přihlašte se na dvoudenní pohodový kurzík pro 
osoby ve věku 65+ (díky podpoře Nadace Voda-
fone zdarma). Máte-li svůj vlastní chytrý telefon 
či tablet, vezměte si ho s sebou – pokud nemáte, 
budou zde zdarma k použití. Seminář je ZDAR-
MA v rámci projektu Digitální odysea Nadace 
Vodafone. Více informací na www.moudrasovic-
ka.cz. Pouze pro předem přihlášené!
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MŮJ PŘÍTEL KNIHOVNA + ŠÍPKOVÁ RŮŽENKA 
– sobota 19. 3. od 16.00

Program s hudbou, čtením, divadlem, výtvar-
nou dílnou a domácím občerstvením – pouze 
pro Přátele knihovny a jejich hosty. Těšit se mů-
žete na Divadlo matky Vackové s představením 
Šípková Růženka, ve kterém účinkují půl metru 
veliké loutky, přes metr sedmdesát vysocí herci, 
a to vše v kulisách opravdového hradu! Výhod 
programu „Přátelé knihovny“ využívá již víc než 
dvanáct set čtenářů naší knihovny, chcete se 
přidat? Staňte se Přítelem knihovny a přijďte!

Chvíle pro pohádku: KOŤÁTKO MOJŽÍŠ 
– čtvrtek 24. 3. od 17.00

Kdo se jednou začetl do vyprávění Jamese He-
rriota, zamiloval si ho. A víte, že máme v knihov-
ně i několik jeho nádherných jednoduchých 
příběhů pro děti? Divadlo Knihovna vám před-
staví ten nejdojemnější z nich. Doporučujeme 
zejména pro děti od čtyř do dvanácti let, ale jistě 
pobaví i dospělé. Vstup volný.

NOC S ANDERSENEM – pátek 1. 4. od 17.00 
do rána

Večerní a noční program v knihovně pro děti 
školního věku. Vycházka, hry, dílna, spaní 
v knihovně... Nejlepší možnost, jak oslavit naro-
zeniny krále pohádek neboli Mezinárodní den 
dětské knihy! Příspěvek na občerstvení, pojiš-
tění a materiály je 100 Kč/dítě. Máme poslední 
volná místa, hlaste se ihned!

VESELÉ TRÉNOVÁNÍ PAMĚTI – od 5. do 7. 4. 
od 10 do 12 hodin

Opět se nám podařilo získat nejvtipnější pamě-
ťovou trenérku Stáňu Benešovou! Neváhejte, 
hlaste se, dokud jsou volná místa. Kurz je vhod-
ný jak pro nováčky, tak pro absolventy našeho 
předchozího kurzu. Za třídenní trénink zaplatíte 
pouhých 200 Kč. Jen pro předem přihlášené!

KNIHOMRNĚ – pondělí 4. 4. od 10.00
Po měsíci další program pro nejmenší bez nut-
nosti přihlášení.

VÝTVARNÁ DÍLNA S JÍŤOU: TULIPÁN ZE SKO-
ŘÁPKY – pondělí 4. 4. od 12 do 17 hodin

Myslíte, že ze skořápky se má vyklubat kuře, a ne 
tulipán? Nenechte se mýlit! V Jítině dílně je mož-
né cokoli... Připravte si netradiční velikonoční 
dekoraci. Vstup volný, materiál zdarma.

HERNÍ VÍKEND V DUBNU
Další herní víkend! Termín upřesníme – sledujte 
web a fb knihovny.

SKÁCEL SE SVĚT? – celostátní soutěž pro děti 
i dospělé o 12 000 korun!

Městská knihovna Dobříš vyhlašuje literárně-
-výtvarnou soutěž pro děti i dospělé ke 100. vý-
ročí narození básníka i prozaika Jana Skácela.

Inspirujte se kterýmkoli Skácelovým dílem či 
jeho zajímavým osudem – vybírejte z jeho knih 
pro dospělé či pro děti. Pište, malujte, sochejte, 
foťte, natočte video... Dopište pokračování, na-
pište variaci či vlastní báseň či příběh; ilustruj-
te některý z jeho textů, natočte mu blahopřání 
k narozeninám, zamyslete se nad odkazem a vý-
znamem jeho díla pro dnešní společnost...
Pro výtvarné práce doporučujeme formát A4–
A1, pro literární rozsah 1/4–2 strany strojopisu, 
formát ani rozsah není určen závazně. Více na 
www.knihovnadobris.cz.

STARÉ TVÁŘE – zajímavá výstava po celý bře-
zen!
Výstavu barevných fotografi í portrétů z Tibetu 
máme zapůjčenu od organizace Most pro Tibet. 
Na jejich webu najdete zajímavé informace i vel-
mi pěkně zásobený e-shop!

JÓGA S DÁŠOU – pravidelně ve středu
Cvičte pro zdravé tělo i mysl s Dášou Berkovou. 
Přihlášky a informace na tel. čísle 732 360 253.

ŠACHOVÝ KROUŽEK pokračuje a vítá nové zá-
jemce. Hlaste se v knihovně.

Milí čtenáři, přejeme vám krásné březnové těše-
ní na jaro a my se těšíme na vás – nadále šest dní 
v týdnu (kromě čtvrtka)!

Romana Bodorová

A na závěr prosba:
Pomozte vydat druhý díl 
dobříšských pověstí!

Rádi bychom vydali druhý díl oblíbeného 
uměleckého komiksu. Další místní pověsti 
v  podání Karla Jerieho a Martiny Jerie Lu-
káškové se zajímavými komentáři jistě opět 
zaujmou děti i dospělé. 

Prosíme, pomozte nám je vydat.
Přispět můžete do sbírkové kasičky v knihov-
ně, v potravinách COOP i v trafi ce U Davida, 

na sbírkový účet číslo: 
123-5866970297/0100 
nebo jednoduše načte-
ním tohoto QR kódu.

Děkujeme!
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25. 3. Clarinet Factory – koncert 
Věříme, že v březnu se již dočkáme koncertu tohoto fenomenálního interpretačního uskupení.
„Na hudební scéně je klarinetové kvarteto Clarinet Factory více než pětadvacet let. Úspěšně koncer-
tuje po celém světě. Má na kontě spolupráci s Bobbym McFerrinem, Lenkou Dusilovou, Janou Koub-
kovou, Ivou Bittovou, Tata Bojs, Filharmonií Brno, Symfonickým orchestrem Českého rozhlasu, Prague 
Philharmonia či divadelníky VerTeDance,“ píše Jarda Špulák na Novinkách.cz. Letos navíc vydali 
i nové album. Jmenuje se Pipers a je na něm patrný příklon k elektronice. 
Mezinárodně oceňovaný ansámbl Clarinet Factory tak pokračuje v objevné cestě za možnostmi 
zvuku klarinetů i hudby obecně. 

Společenský sál KD, pátek 25. března 2022 od 20.30 hod. Stolové a divadelní uspořádá-
ní hlediště. Vstupné: 270 Kč (předprodej v trafice U Davida a on-line na GoOut) a 300 Kč 
(na místě). Vstupenky zakoupené na podzimní neuskutečněný koncert jsou platné. 

1. 4. Techtle Mechtle a Kočky v novém pořadu 
„Cabaret Šulin Růž“ – travesti šou
Na své si přijdou nejen milovníci tance, ale také 
dobré zábavy a legrace. Těšit se na vás budou ob-
líbené tváře – Dolores, Cathrin, Gina, Saša a Nai-
ra. Přijďte se přesvědčit, jak snadno se z  pánů  
Lukáše, Martina, Jirky, Nikolase a Alexandra sta-
nou známé zpěvačky, které při svých vystoupe-
ních parodují. Pořad je parodií na známý Cabaret 
Moulin Rouge v Paříži a zaujme vás nejen velkou 
jevištní scénou a tancem, ale také více jak 70 vý-
pravnými kostýmy a vtipnými scénkami.
Travesti skupina Techtle Mechtle a Kočky připra-
vuje vždy dva výpravné pořady ročně, které bý-
vají vyprodané i dlouho dopředu. Více na face-
booku: techtle mechtle revue – travesti show 
nebo webu: www.techtlemechtlerevue.cz.

Společenský sál KD, pátek 1. dubna 2022 od 
19.00 hod. Vstupné: 340 Kč v předprodeji, 
v den akce + 30 Kč. Předprodej vstupenek od 
1. 3. v trafice U Davida, Dobříš.

KULTURA A SPOLEČNOST

Kultura březen 2022
3. 3. Vernisáž výstavy: Jiří Staněk, Jaroslav 
Slanec: Ženy a trpaslíci – malba, kresba, ka-
ligrafie

Jiří Staněk (narozen roku 1950 v Praze na Sta-
rém Městě) se věnuje užité grafice, ilustraci 
a souběžně volné tvorbě. Vystavená volná tvor-
ba (olejomalba, černobílá kresba) je z posled-
ních dvou let. Ústředním motivem prací je téma 
živlů. Malba aktů je navíc inspirovaná hudbou 
konce šedesátých let, doplněná černobílými 
studiemi. 
Jaroslav Slanec (narozen roku 1957 v Příbrami, 
ale Dobříšák-patriot) se věnuje hlavně typografii 
a někdy také malbě a keramice. Vystavuje obra-
zy a kaligrafické experimenty.
Vernisáž proběhne ve čtvrtek 3. břez-
na 2022 od 18.00 hod. Výstava potrvá do 
neděle 10.  dubna 2022. Otevřeno po–čt 
8.30–16  hod., pátek a sobota zavřeno, 
ne 14 16 hod. Vstup zdarma!

4. 3. U-Prag (electronica / breakbeat) a Gang 
ala Basta (pop / trip hop / alternative) – kon-
cert
Zveme vás na koncert dvou spřízněných kapel, 
jejichž dlouholetým pojítkem je mj. bubeník 
a hudební manažer Michal Pavlíček ml.
Gang ala Basta je oblíbená kapela složená 
z pěti energických lidí, kteří publikum rozhodně 
nenechají v klidu! Svůj osobitý styl prezentují již 
šestnáct let na největších českých festivalech, 
v zavedených hudebních klubech i v zahraničí. 
Vystupovali také třeba jako předskokani brit-
ských Massive Attack. Absolvovali přes 600 kon-
certů a vydali tři skvělá alba.

Kapelu U-Prag, která na scéně působí od roku 
2002, tvoří šestice muzikantů s různými hu-
debními přesahy. Vedle elektronické složky vy-
užívají širokou škálu živých nástrojů a ve svých 
hudebních experimentech si nekladou meze, 
což se promítá i do jejich zatím posledního alba  
„Seconds of Life“.
Společenský sál KD Dobříš, pátek 4. března 
2022 od 20.30 hod. Vstupné: 220 Kč (před-
prodej) a 250 Kč (on-line prodej na GoOut 
a na místě). Předprodej vstupenek od 10. 2. 
2022 v trafice U Davida. 

Dále připravujeme na duben:
8. 4. Flamengo reunion session – Kuře 
v  hodinkách (50 let od vydání legendární 
desky) – unikátní koncert!!!
Současná sestava nesoucí název FLAMENGO 
reunion session se opírá o dvojici původních 
členů Flamenga Pavla Fořta (kytara) a Vladi-
míra „Gumu“ Kulhánka (baskytara), kteří oba  

pamatují zlatou éru Flamenga. Doplní je Jan 
Holeček (Hammond B3, zpěv), Jiří „Zelí“ Ze-
lenka (bicí, vokály) a stálý host Vladimír Boryš 
Secký (saxofon a flétna). 
22. 4. Timudej – koncert
Tahle partička umí na svých koncertech roz-
dávat skvělou muziku i výbornou atmosféru. 
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Oblíbené výletní místo pod hrází rybníka Strž 
okouzlí v každém ročním období, ale jaro je tu 
snad nejkrásnější. Ne náhodou sem světoznámý 
spisovatel Karel Čapek se svojí ženou a přáteli 
jezdil načerpat energii v těžkých dobách. 
Na co se mohou těšit dnešní návštěvníci? Pří-
mo ze zahrady se vzrostlými stromy vstoupí do 
původní prvorepublikové garáže s podlahou 
z udusané hlíny. Překvapí je spousta zajímavostí 
z pestré historie hutí, hamrů i slévárny ve Staré 
Huti, kde se v oblaku jisker dodnes rodí krásná 
umělecká díla.
V třípodlažní hlavní budově Památníku, původ-
ně spisovatelova venkovského domu, si můžete 
v klidu prohlédnout stálou expozici věnovanou 
životu a dílu Karla Čapka, Olgy Scheinpflugové 

a Ferdinanda Peroutky. Od loňska můžete used-
nout za novinářský stůl, jaký stával v redakci 
Lidovek, nebo se začíst do dopisů nesmělého 
umělce dvěma temperamentním dívkám, brněn-
ské studentce a pražské herečce. Před koncem 
loňského roku prošla gruntovní modernizací vět-
ší místnost přibližující prvních 28 let umělcova 
života, od rodinných kořenů až po konec první 
světové války. Posaďte se na dobové židle s plas-
tickým vzorem a zalistujte retro novinami v rata-
nových rámech, jako ve staré kavárně! 
Pozor, dosavadní výstava o původu slova „ro-
bot“ a jeho rozšíření do světa končí 31. března. 
V březnu je otevřeno ve všední dny od 9.00 do 
16.00.
Vernisáží nové výstavy „V nouzi poznáš přítele“, 
věnované mimo jiné americké kariéře veselého 
návštěvníka Strže, herce Huga Haase, odstartu-
je hlavní sezóna: od 2. dubna nás budete moci 
navštívit každý den kromě pondělí, vždy od 9.00 
do 17.00. 
Těšíme se na viděnou! A kde najdete podrobnos-
ti, včetně nové virtuální 3D prohlídky interiéru?
www.capek-strz.cz, 
www.facebook.com/PamatnikKarlaCapka,
www.instagram.com/pamatnikkarlacapka/  

Zdeněk Vacek 
Zdroj foto: archiv Památníku Karla Čapka

Pozvání na březen 2022 
V postní době před Velikonocemi nabízíme 
možnost duchovní obnovy v rámci cyklu čtyř 
přednášek po názvem „Především chraň své 
srdce“ (Př 4:23), který povede známá psycho-
ložka a teoložka PhLic. Kateřina Lachmano-
vá, Th.D., autorka duchovní literatury a svěžích 

přednášek. Začátek je vždy od 19.00 v Pastorač-
ním centru sv. Tomáše. 

V neděli 27. 3. od 17.00 zveme na varhanní 
koncert do kostela Nejsvětější Trojice v Dobříši. 
Na nové varhany zahraje Alfred Habermann; na 
programu jsou skladby J. S. Bacha, N. Bruhnse 
a C. Francka. Vstupné 200 Kč. Předprodej vstu-
penek v trafice U Davida, Mírové náměstí 70, 
Dobříš, rezervace na tel. č. 732 888 585, příp. 1/2 
hodiny před zahájením koncertu.

V březnu zveme na výstavu z historie dob-
říšského skautského oddílu, která bude ke 
zhlédnutí v prostorách Pastoračního centra 
sv. Tomáše. (Bližší informace budou zveřejněny 
na webu farnosti a na plakátech.) 

Ludmila Musilová

(Bible, Kniha přísloví 4:23)

PhLic. Kateřina La-
chmanová, Th.D., 
postgraduálně studo-
vala v  Římě postupně 
spirituální teologii, 
teologickou antropo-
logii a psychologii. Vě-
novala se psycholo-
gickému poradenství 
a přednáškové čin-
nosti, vyučovala na 

několika teologických fakultách. Pracovala též 
jako šéfredaktorka Karmelitánského nakladatel-
ství a je autorkou řady úspěšných knih z oblasti 
křesťanské spirituality. 
Od 15. 3. každé úterý (22. 3., 29. 3. a 5. 4. 
2022), celkem 4 setkání.
Vždy od 19.00 v Pastoračním centru sv. To-
máše (Na Nábřeží 1650, Dobříš).

Tento projekt je podporován městem Dobříš  
Pořádá: ŘK farnost Dobříš, Na Nábřeží 1650,  
pcstomas@volny.cz; www.farnostdobris.cz

Ze zámku a podzámčí…
Vážení čtenáři,
do našeho kolektivu zámku 
Dobříš přijmeme nové 
pracovníky na tyto pozice:

– pracovník infocentra 
– recepční hotelu 
– pracovník úklidu
Podrobné informace naleznete na našich webo-
vých stránkách v sekci „Volná místa“.

Správa zámku Dobříš
Zámek Dobříš

www.zamekdobris.cz

Jarní Čapkova Strž
Expozice Památníku Karla Čapka ve Staré Huti u Dobříše o umělcově dětství a mládí 
voní novotou, romantická zahrada lákající k procházkám zase jarními květy. Už jen 
do 31. března bude k vidění výstava o zrození robotů, otevřeno je od pondělí do pátku.

Pastorační centrum sv. Tomáše srdečně zve 
na postní seminář s Kateřinou Lachmanovou

Především chraň 
své srdce 
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Jaro začíná v Aerobik studiu Orel Dobříš
Již první sobotu v březnu vyjedeme na naše, 
po  dvouleté pauze, první závody jarní sezóny. 
Tým děti step a kadeti step pojedou do neda-
leké Příbrami, kde se pokusí získat svůj první 
letošní úspěch v podobě medaile. V půli března 
vyjedou i starší týmy juniorek. Pilně se připravují 
i naše dospělé týmy Dance team „Aquilas“ a do-
spělí step „Černí andělé“.
Jsme rádi, že si nás město Dobříš opět přizva-
lo ke spolupráci na ledním karnevalu, který se 
koná v neděli 6. března, a naše studio bude 
akci moderovat a organizovat soutěže pro děti. 
Tak se přijďte všichni podívat a pobavit spolu 
s námi. Budeme se těšit na viděnou. 
V březnu oslavíme MDŽ a jako dárek jsme si 
nejen pro všechny ženy připravili dvě ukáz-
kové lekce nového fitness programu Animal 
Flow. Je  to zábavné cvičení, kdy jsme neustále 
v kontaktu se zemí a důraz je kladen na stabilitu 
a střed těla. Jak již sám název napovídá, napo-
dobují se zvířecí pohyby a polohy. Přijít si zacvi-
čit můžete v pátek 4. 3. a 18. 3. od 18.00. Lekce 
je zdarma, jen je potřeba si u nás na ní předem 
rezervovat místo.

Během února můžete své děti stále přihlašovat 
do dětských kurzů. Některá místa se nám uvol-
nila a děti u nás sportují rády. První lekci si mů-
žete přijít vyzkoušet zdarma.
Nezapomeňte, cvičení způsobuje zdraví a ra-
dost!
Aktuální informace o provozu studia naleznete 
na internetových stránkách www.aerobikdob-
ris.cz a na oficiálním facebooku a instagramu.

Tým lektorů ASOD

Jaro a léto s Gymnastikou Dobříš
V současné chvíli se v Gymnastice Dobříš závod-
ní týmy připravují na dubnové závody, které se 
uskuteční 3. 4. v Bělé pod Bezdězem. Další týden 
10. 4. zveme veřejnost na 13. ročník Dobříšské-
ho čtyřboje dvojic do sokolovny Dobříš, od 9.00 
do pozdních odpoledních hodin. Dne 7. května 
proběhne krajský přebor v Týnci nad Sázavou, 
který je nominací na přebor republiky.
Také se s dětmi těšíme na tradiční májové slav-
nosti. Připravujeme pro vás vystoupení všech 
našich forem gymnastiky od nejmenších před-
školních dětí až po mládež druhého stupně ZŠ.
No a pak už je jen skok do letních prázdnin. Zá-
vodní týmy ukončí svou sportovní sezónu, tak 
jako každý rok před covidem, soustředěním 
na jámě v Českých Budějovicích, kde se budou 
pilovat nejen těžší prvky, ale také si užijeme 
spoustu legrace a zábavy, a to hned v prvním 
týdnu v červenci.
Na léto připravujeme pro děti z širokého okolí, 
ve věku 6–15 let, příměstské tábory. Ty jsou ur-
čené pro všechny děti, které chtějí strávit týden 
nejen sportovně, ale i tvořivě se spoustou her, 
poznání, výletů a zábavy. Zájemci sledujte naše 
stránky www.gymnastika-dobris.cz, kde budou 
vyvěšeny termíny a přihlášky.

Za Gymnastiku Dobříš 
Soňa Lásková

Hokejový turnaj pro děti
V sobotu 12. 2. 2022 se na „zimáku“ v Dobříši 
uskutečnil hokejový turnaj dětí, a kdo přišel, 
určitě nelitoval. 

Hrálo se bez rozdílu věku, a tak nebyla nouze 
o  sportovní souboje, kde sedmiletý klučina 
(nebo holčička) narazil na protihráče, kterému 
bylo o 7 let víc. Panovala skvělá atmosféra a i já 
si celý den na zimáku se synem užil. Rád bych 
tímto poděkoval Štěpánovi Součkovi a všem 
z  HC Dobříš za organizaci, paní místostarostce 
za zdravotní dozor, panu starostovi za záštitu, 
místním firmám za podporu hokeje a hlavně 
všem dětem a rodičům za super atmosféru.
Díky!

Tomáš Helebrant

Důležité sdělení z Klubu seniorů Dobříš
Všem svým členům připomínáme blížící stavební úpravy v Domě s pečovatelskou službou města 
Dobříše, kde se proto budeme scházet jen do konce měsíce března 2022. 
V pondělí 4. dubna 2022 ve 13.00 hod. se poprvé sejdeme v klubovně komunitního centra Svět 
dobrých lidí na konci ulice Pionýrů čp. 892 (bývalý penzion – vchod ze zadní strany přes přilehlou 
zahradu).

Pozvánka na první letošní zájezd s dobříšským klubem seniorů
Srdečně zveme všechny naše členy, ale i přátele a nečleny na zájezd číslo 1 v roce 2022, který se 
uskuteční ve středu 23. 3. 2022. Společně navštívíme krásný zámek Liběchov u Želíz. Sraz je u dob-
říšské radnice a odjezd v 8.00 hod. 

Výbor klubu seniorů

Obraz sv. Tekly
Ani v zimě neleníme, protože se nám podařilo 
v průběhu ledna konečně úspěšně dokončit 
i kopii obrazu sv. Tekly. V tom nám byla hlavně 
nápomocná autorka obrazu Petra Bouška Kva-
pilová, která zařídila i nafocení a tisk, za což vel-
mi děkujeme. Obě verze obrazu jsou aktuálně 
uložené v depozitáři dobříšského muzea. Pokud 
počasí neukáže v březnu svou odvrácenou tvář, 
budeme snad moci pokračovat ve stavbě moro-
vého sloupu sv. Tekly.

Petr Kadlec
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Zdravíme z Dobříšku!
V únoru proběhl v našem rodinném centru his-
toricky první workshop animovaného fi lmu pro 
děti a byl to skvělý úspěch! Na základě přání 
účastníků proto otevřeme kurz s Aleksandrou 
Griz, kde si děti vyrobí vlastní animovaný fi lm. 
V době vydání těchto listů je pravděpodobně 
registrace již spuštěna.

V březnu pro vás připravujeme hned několik 
zajímavých akcí:
7. 3. Přednáška: Jak nalézt společnou řeč 
s teenagerem – Mgr. Neubauerová, DiS.
21. 3. Přednáška: Vše o laktaci – poporodní 
dula a poradkyně Mamila Eva Potempová

Přednášek je možné se zúčastnit osobně či on-
line, nutná je předchozí registrace.

Těšíme se také na Narozeninové balónkové 
focení s Míšou Bájovou, které proběhne v so-
botu 26. března a bude plné krásných balónků, 
příjemné nálady a především úžasných fotek 
vašich dítek. S registrací neváhejte, poslední 
focení s Míšou bylo vyprodáno během chvilky.
V březnu také pro vás připravujeme stezku na 
téma fi nanční gramotnosti ve dvou varian-
tách – pro menší a pro větší děti. Hra bude ven-
kovní a zdarma pro všechny. Více informací 
sledujte na našich stránkách www.dobrisek.cz 
a našem FB.
1. dubna bude v Dobříšku k dispozici zdarma 
osení, které je předzvěstí Velikonoc, i na ty 
máme připravené krásné aktivity, ale o tom zase 
v příštím vydání Dobříšských listů.

Stále je také možné se přihlásit do již probíha-
jících kurzů, pokud je volná kapacita. Kroužky 
a kurzy je možné navštívit v rámci zkušební lek-
ce a nezávazně ji vyzkoušet. Pro registraci zku-
šební lekce zdarma volejte 608 906 559.

Váš tým RC Dobříšek

Sokolský bazárek
Na sobotu 12. března plánuje oddíl žen uspořá-
dat v sále dobříšské sokolovny bazárek obleče-
ní, obuvi, sportovního vybavení apod.
Přijďte si v čase od 8.00 do 13.00 pořídit něja-
ký pěkný kousek do svého šatníku nebo dětské 
herničky.
Pokud byste naopak chtěli poslat nějaké věci ze 
svého domova dál, kontaktujte Vlastu Černou. 
Tel. 607 837 328.

Za T. J. Sokol Dobříš Gita Otavová

Jaký byl Veselý karneval v dobříšském kulturáku? 
Prostě senzační!
V sobotu 12. února se společenský sál KD Dobříš proměnil v pohádkovou říši plnou balónků a zába-
vy. Zavítali k nám princové a princezny, lesní víly, avatarští bojovníci, indiánští náčelníci, ale i zvířátka 
nebo čarodějky. 
A jak jsme si užili samotný program? No senzačně, skvěle, báječně a naplno! Všechny malé 
i velké návštěvníky vítala hned u balónkové brány naše pirátka Bára a veselá princezna Lucka. Úplný 
začátek karnevalu patřil naší Sáře, která v podobě šaška roztančila děti i rodiče. Hned za ní nastou-
pila kapela Strangers která hrála k tanci i poslechu a se spanilou zpívající princeznou Natálkou si pro 
děti připravila i soutěž za odměny. A zábava byla připravena i pro rodiče. Denča zapojila maminky 
i tatínky hned do dvou soutěží, u kterých se bavily i děti a za které si rodiče odnesli krásné ceny. 
Program pak zpestřilo taneční vystoupení děvčat z 1. ZŠ Dobříš a po nich se objevila včelička Kačka, 
se kterou jsme si užili opět trochu pohybu. Gradující zábava vyvrcholila soutěží o cukrovou vatu, 
tombolou o nádherné a hodnotné ceny, vyhlášením nejkrásnějších masek rodičů a závěrečnou dis-
co-show. Bohatý program karnevalu jsme doplnili ještě o třpytivé tetování a asi největší radost měly 
děti ze spousty balónků, které si společně s časopisem Puntík odnášely domů. Mimo to byla na 
karnevale možnost se občerstvit na baru, u stánku bistra DoBříška nebo si dopřát sladkost v podobě 
cukrové vaty, perníčků a lízátek.

Jsme opravdu moc rádi, že jsme opět mohli rozjet zábavu, rozzářit dětské obličeje, pobavit rodiče 
a užít si odpoledne plné tance, her a soutěží. Máme obrovskou radost z velkého zájmu a naplněného 
sálu krásnými maskami. To vše by ale nebylo tak krásné bez sponzorských darů… Dovolujeme si 
tedy také touto cestou poděkovat za významnou podporu paní Cihelkové z dobříšských stavebnin, 
obchodu MARACO, Vk Balónky a Panství Dlouhá Lhota, jejichž přízně si velmi ceníme. 
Veselý karneval pro celou rodinu se povedl a my už se teď těšíme zase za rok v kulturáku!!!

Tým animátorek Veselé rodiny a kapela Strangers

Věra Schillerová:
Dobříšské pískoviště 12
Lidská společnost měla od nepaměti tenden-
ci – štěpit se. Ať už ze sociálních, nábožen-
ských, etnických či jiných důvodů. V  našich 
časech sehrává nejúspěšnější roli štěpitele 
– pandemie covidu a opatření proti ní. Odsu-
nula do pozadí rozpory mnoha závažnějších 
novodobých problémů lidstva – klimatické 
změny – devastaci planety – úpadek řady na-
šich člověčích hodnot. Ve víru zápasu s pan-
demií se vytvořily nové barikády rozdělující 
společnost protichůdnými názory.
Dokáže v této situaci nová, ideově odlišněji 
zformovaná vláda realizovat změnu – změ-
nu tak důrazně proklamovanou – změnu, 
jejímž ústředním předpokladem a cílem je 
smířlivější, tolerantnější, zodpovědnější spo-
lečnost?

A co my – občané Dobříše? Čím my bychom 
měli podpořit vedení našeho města plnit 
jeho nesnadnou funkci: zajišťovat co nejpří-
větivější podmínky nás všech – nás všech 
občanů tohoto města?

Pokusila jsem se: Usmála jsem se v parku 
na jednu maminu tlačící kočárek a o kus dál 
v ulici na jednu zamračenou babču… A u po-
kladny v lékárně jsem skrz respirátor zavtip-
kovala…

Věra Schillerová

Tělocvičná jednota Sokol Dobříš
Ženy TJ Sokol Dobříš

pro vás pořádají

BAZAR
dětské, dámské a pánské 

oblečení a obuv,
sportovní vybavení

12. 3. 2022, 8.00–13.00
v sokolovně Dobříš

Překáží vám doma již nepoužívaná kola, 
brusle, koloběžky, dětské hračky, oblečení, 

obuv a další funkční pozoruhodnosti?
Přijďte je nabídnout!
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Co plánujeme na jarní období ve Světě dobrých lidí?
V „komunitku“ nabízíme prostor pro příjemné a smysluplné trávení volného času a nabídku se sna-
žíme sestavit tak, aby si každý vybral něco zajímavého. Z pravidelných aktivit běží již přes rok páteč-
ní Nordic walking s certifikovaným lektorem Martinem Musilem. Trasy obměňujeme, aby si na své 
přišli pokročilí i začátečníci. Nezaháleli jsme ani přes zimu a do terénu jsme se pouštěli s čelovka-
mi. Dny se budou prodlužovat, a proto se neváhejte přidat a protáhnout těla po pracovním týdnu.  
Několik párů holí má lektor k zapůjčení a aktuální čas, místo srazu a trasu najdete na facebookovém 
profilu Svět dobrých lidí.

V šicích kurzech se pod vedením úžasné lektorky Veroniky Jáchymové utvořila skupinka žen, které si 
ušily pro sebe a děti čepice, nákrčníky, kalhoty nebo kosmetické taštičky. Na jaro jsou v plánu sukně 
či tašky a vy se stále můžete připojit. K dispozici máme několik elektrických a overlockových strojů, 
proto s sebou doneste jen materiál, který si na výrobek vyberete. Mimo kurzy máme k dispozici šicí 
koutek a můžete se tak zastavit jen tak ušít si něco pro radost nebo opravit.
Ve spolupráci s arteterapeutkou Magdalenou Westman v průběhu dvou dopoledních bloků stále 
vznikají originální díla. Ze společných děl různorodých lidí připravila impozantní výstavu, která byla 
k vidění po celý únor v galerii Ambit v Praze. Nahlédnout a přidat se k tvorbě u nás můžete pondělí 
nebo středy. Srdečně zváni jste také na další výtvarný workshop, který se uskuteční v sobotu 5. 3. 
od 10.00 do 16.00 (zde si určitě rezervujte místo).
A protože se příroda začne konečně probouzet, čeká nás setkání s Ing. Jakubem Máchou. Ten nám 
2. 3. od 17.00 do 19.00 poví a poradí mnoho zajímavého k tématu přírodních zahrad (jak hospodařit 
s vodou v zahradě, o jedlých a užitkových rostlinách, …). Dále se moc těšíme na představení činnosti 
Přírodovědného spolku Dobříš a pana RNDr. Martina Strnada s datem 14. 3. od 17.00 do 19.00. 
První dubnovou sobotu bychom rádi nabídli krásné věci z komunitního šatníku, které pošleme dál 
za velmi symbolické ceny. Za výtěžek je v plánu pořídit deskovou hru Finanční svoboda – naučit se 
v rámci aktivit KC hrou lépe hospodařit s penězi je mimo jiné dalším cílem této akce. 
Chystáme další tvůrčí aktivity tematicky laděné ke Dni vzdělanosti a Dni knihy a nadále jsme po doho-
dě k dispozici s prostory pro pořádání dětské oslavičky, promítání filmu… Tak se na vás budeme těšit!
Pro více informací, rezervace a aktuality volejte kancelář MAS Brdy–Vltava tel. 605 344 750, koordi-
nátorce na tel. 603 592 627 nebo pište na lenhartova@brdy-vltava.cz a sledujte FB Svět dobrých lidí.

Za realizační tým 
MAS Brdy–Vltava 

Eva Lenhartová

Společenská kronika
Vzpomínky

Dne 4. 2. 2022 uply-
nuly 3  roky, kdy 
nás opustil pan Jan 
Houska. 

Vzpomínají 
manželka, syn

 a dcera s rodinami. 

Touto cestou děkujeme všem, kteří se přišli 
naposledy rozloučit s naším Leošem. Též dě-
kujeme pohřební službě Kotrch.

Rodina Skočdopolova.

Dne 9. března 2022 uplyne již 18 let, kdy tiše 
odešla naše milovaná maminka, babička 
a  prababička, paní Vlasta Mášová z Dobří-
še. Dne 30. března 2022 uplyne již 32 let od 
smrti našeho tatínka, pana Miroslava Máši. 
Dne 11. dubna 2022 uplyne 11 let od smrti 
našeho bratra, pana Vlastíka Máši. Kdo jste 
znali tyto vzácné lidičky, věnujte jim, prosím, 
spolu s námi tichou vzpomínku. Děkujeme. 

Dcera Mirka a syn Karel s rodinami.

Dne 9. března 2013 
nás opustil po váž-
né nemoci Zdeněk 
Vávra. 

S láskou vzpomínají 
manželka a synové.

Dne 23. března 2022 
uplyne 5 let od chví-
le, kdy nás opustil 
Karel Pražák. 

Vzpomínají 
manželka 

a děti s rodinami.

Společenská kronika – Poděkování mamče
Dne 25. března 2022 vzpomene stého výročí narození naší drahé maminky paní Boženy Kubeč-
kové, dříve Brabcové, rozené Veselé přímo na dobříšském hradě Vargači. Mamča pro nás byla 
velkým životním přínosem, vždy milá a laskavá a zároveň spravedlivě přísná. Dala nám do vínku 
všecičko, co milovaná máma může dát. Dlouhá léta až do odchodu na zasloužený odpočinek 
pracovala v Kalorii 1, kde jsem obdivoval její zručnost ve svařování van. Vždy měla pro mne i bra-
tra Pavla poučná a laskavá slova a pohlazení po duši. Pro tátu byla velkou oporou v manželství 
a celoživotní milující věrnou ženou. S dokonalým smyslem pro rodinu, pořádek a úžasnou ku-
chařskou idylu. Vyrůstala jako většina ostatních v době první republiky v početné rodině. Z jejího 
poutavého vyprávění bylo zřejmé, že to skutečně jako děti měly dost krušné. Z celé velké rodiny 
je naživu pouze její nejmladší sestra, naše milá tetička Slávka Šámalová. Naše drahá maminka 
nás bohužel opustila ve věku 80 let, soužena Alzheimerovým syndromem. Neskonalou čest její 
památce. 

S úctou a láskou vzpomínají synové Pavel a Václav Kubečkovi s rodinami. Nelze nikdy zapomenout.

Projekt SVĚT DOBRÝCH LIDÍ – Komunitní centrum s registračním číslem 
CZ.03.2.65/0.0/0.0/16_047/0016105 je spolufinancován Evropskou unií.

Uzávěrka příspěvků do dubnového 
vydání Dobříšských listů 
bude 15. března 2022.

Redakce DL: 
Ing. Denisa Havlíčková 

tel.: 731 619 667 
e-mail: dobrisskelisty@mestodobris.cz
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Starosta Leopold Železný
Leopold Železný se narodil 15. 4. 1823 na zám-
ku Hoješín u Čáslavi do rodiny správce tamní-
ho panského statku patřícího knížecímu rodu 
Aueršperků. Později jeho otec přešel do služby 
ke knížeti Colloredo-Mannsfeldovi, kde se stal 
důchodním na panství Opočno, což znamenalo 
vedení a správu příjmů a výdajů panství. 
I Leopold Železný po ukončení studií pracoval 
jako úředník na Colloredo-Mannsfelských pan-
stvích. Od roku 1848 zastával post listovního 
na panství v Dobříši, později aktuára na panství 
Opočno. V roce 1859 je již uváděn jako ředitel, 
resp. správce knížecí kanceláře panství Dobříš. 
Co se osobního života týče, v roce 1848 se oženil 
s Terezií Šmídovou, dcerou dobříšského staros-
ty. Po její smrti se v roce 1855 oženil podruhé, 
s  její sestrou Annou Barborou. Ve svých 36 le-
tech však opět ovdověl a již se znovu neoženil. 
Musel se tak o své čtyři dcery starat nadále sám.
Leopold Železný se po svém příchodu na Dobříš 
aktivně zapojil do společenského života města. 
Za své zásluhy byl dne 15. 8. 1867 jmenován 
čestným měšťanem Dobříše a od roku 1879 až 
do konce svého života byl po dobu 25 let nepře-
tržitě volen starostou, resp. purkmistrem města. 
Ve prospěch města využíval bohaté zkušenosti 
nejvyššího úředníka a správce knížecího panství 
v Dobříši, stejně tak svoje vazby na Colloredo-
-Mannsfeldy. Za jeho působení byl v roce 1880 
vybudován vodovod pro město napojením 

na  knížecí takzvaný Josefovský vodovod, který 
byl pro město bez nadsázky životně důležitý 
kvůli zamezení opakování epidemie tyfu, jež 
město tvrdě postihla v předchozích letech. Byla 
postavena a v roce 1899 s velkou slávou otevře-
na nová budova měšťanské školy (pamětní des-
ka s jeho jménem je umístěna na budově), měs-
to také získalo povolení ke zřízení průmyslové 
školy, byla postavena železniční trať spojující 
Dobříš s Prahou a vznikla Hospodářská záložna. 
Leopold Železný se podílel na vzniku hasičské-
ho sboru a v roce 1885 se stal jeho prvním před-
sedou, stejně tak stál u zrodu pěveckého spolku 
Přátelé hudby. Jako zástupce Dobříše se účastnil 
slavnostního otevření Národního divadla, na je-
hož výstavbu město věnovalo 300 zlatých, a byl 
rovněž jedním z osmi zástupců soudního okre-
su dobříšského v nově vzniklém Červeném kříži, 
kde patřil k nejaktivnějším. Za svoji celoživotní 
práci a zásluhy byl dne 2. 12. 1889 vyznamenán 
císařem Františkem Josefem I. zlatým Zásluž-
ným křížem (něm. Verdienstkreuz).
Leopold Železný zemřel náhle 17. 5. 1904 
v  81  letech. Městské zastupitelstvo uspořáda-
lo slavný pohřeb v uznání jeho zásluh, které si 
vydobyl za 25 let svého bezplatného úřadová-
ní. Posledním oceněním jeho přínosu k rozvoji 
města Dobříše bylo vyhlášení jeho hrobu hro-
bem čestným v roce 2017.

Jan Michl a Soňa Hrdličková-Krásová

Alegorický vůz vyjíždí ze dvora dobříšské školy na slavnostní průvod ke Dni matek 
dne 3. června 1936

Dopis Leopolda Železného Ludvíku Kopáčkovi 
z roku 1893

Průvod ke Dni matek na Pražské ulici v roce 1936
Oslava Dne matek v roce 1928. Na snímku 

Kuthanová, Franklová a Nováková
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NOVÝ SMĚR – ZPRAVODAJ OBCE STARÁ HUŤ
Zprávičky z mateřské školičky
Milí čtenáři,
ve školách se již rozdala pololet-

ní vysvědčení a v naší školce jsme se také pře-
houpli do druhé poloviny školního roku. Máme 
za sebou samé krásné výsledné práce dětí, mno-
ho zábavných a prožitkových aktivit, při kterých 
děti zažívaly šťastné a spokojené chvíle. Copak 
nás v dalších měsících ještě zajímavého čeká, 
se s vámi vždy velmi rádi podělíme prostřednic-
tvím alespoň tohoto měsíčníku. Díky tomu mů-
žete nahlédnout do školního prostředí formou 
několika zachycených střípků našich společně 
prožitých dnů ve školce.
Koncem měsíce ledna paní učitelka ze třídy Srdí-
ček opět pro všechny děti přichystala hudebně 
naučný program, tentokrát s názvem „Vitamíny, 
bacily a péče o tělo“. Děti úžasně spolupraco-
valy, aktivně se zapojovaly, tancovaly, zpívaly, 
naučily se mnoho důležitých a pozoruhodných 
informací o svém těle, jak o něj nejen v zimě 
správně pečovat. Programy školky plánujeme 
vždy pro všechny třídy, abychom se v takových-
to příjemných situacích potkávali a prožívali 
spolu radostné chvíle.
Děti ze třídy Pastelek měly v lednu napilno. 
Využívaly mnoho metod a forem práce při ře-
šení kritického myšlení, aktivně spolupracovaly 
ve skupinách při projektové výuce, zdokonalo-
valy se v kompetencích předškoláka, zlepšovaly 
úchop tužky, odstraňovaly nedostatky ve vý-
slovnosti, vyráběly smoothie, stavěly si papírové 
iglú se zvířátky. V únoru se toho hodně dozvě-
děly o probíhajících olympijských hrách, fandi-
ly našim reprezentantům a samy si Olympiádu 
zažily na hřišti, v tělocvičně i ve třídě. 
Děti ze třídy Srdíček si v lednových dnech dle 
týdenních plánů moc sněhu neužily, a tak se 

s tímto nedostatkem vypořádaly po svém. Vyro-
bily si lyže z papíru, které si ozdobily dle vlast-
ní fantazie a pocitů, a dokonce si s nimi zkusily 
v  herně zalyžovat na koberci. K tomu si ještě 
stihly vyrobit z ponožek sněhuláčky fusekláčky 
nebo poznávaly stopy volně žijících živočichů, 
jako např. lišky, jezevce, vrány, srnky a divočáka 
pomocí bramborových tiskátek. 
Naše nejmenší děti ze třídy Sluníček měly také 
zimní týdny naplněny pestrými činnostmi. 
Seznámily se s novým názvem „Olympijské hry“, 
naučily se jejich hlavní znak, jaké má barvy, po-
znávaly sporty, vyprávěly si, kreslily a hrály si na 
sportovce. Spoustu sportů si také vyzkoušely, 
jako např. bruslení v igelitových sáčcích a běž-
kování ve třídě. Poznaly spoustu nových pohá-
dek a naučily se význam řemesel, které pohádky 
obsahovaly.
Od ledna navštěvujeme tělocvičnu základní 
školy, kde si děti mají možnost vyzkoušet různé 
náčiní a nářadí, nechybí soutěže družstev a mí-
čové hry. Je zde velký prostor k různým stylům 
běhu, děti mají možnost se parádně vyřádit 
a Sluníčka tu často využijí cvičení s psychomo-
torickým padákem. Prostory tělocvičny nabízí 
dětem obrovské možnosti pro procvičování 
správné koordinace těla a rozvíjí hrubou moto-
riku přirozenou a zábavnou formou pohybu.
Milí čtenáři, děkujeme Vám, že Vás zajímají 
Zprávičky z naší školičky. Poděkování také pat-
ří všem rodičům za spolupráci, rodičům Vašíka 
z  nejmladší třídy za věnování didaktických her 
a  výtvarného materiálu na Velikonoce a rodi-
čům předškolačky Elišky za ilustrovanou sadu 
didaktických knih.

Kolektiv zaměstnanců MŠ

Blahopřání
Významného životního jubilea se v měsíci 
březnu 2022 dožívají paní Anna Součková 
a pan Rudolf Tesárek.

Srdečně blahopřejeme.

Poděkování
Touto cestou děkujeme všem přátelům a spo-
luobčanům za projevení soustrasti nad ztrátou 
naší milované maminky, babičky a prababičky 
paní Vlasty Mikyskové, roz. Kamarátové.

Vřele děkují pozůstalí

Děkuji obecnímu úřadu a SPOZ ve Staré Huti 
za gratulaci a dárek k narozeninám.

Josef Láska

Knihovna
Obecní knihovna oznamuje, že z důvodu zájmu 
čtenářů o půjčování knih v dopoledních hodi-
nách dochází ke změně půjčovní doby. 

S platností od 1. března 2022 bude knihovna 
otevřena pouze ve středu:
od 8 do 12 hodin a od 14 do 18 hodin.

Poplatek za psa
Připomínáme, že do 31. 3. 2022 má být uhrazen 
poplatek za psa na rok 2022.

Termíny veřejných zasedání 
Zastupitelstva obce Stará Huť 
na rok 2022:
11. 4., 27. 6., 31. 10. a 12. 12. 2022

Bioodpady
Březnem opět začne odvoz bioodpadu z obvyk-
lých míst. Apelujeme na občany, aby do kontej-
nerů odkládali pouze to, co do bioodpadu patří. 
Všechny podrobnosti naleznete na webových 
stránkách obce. 

Vzpomínáme
Čas plyne, vzpomínky 
zůstávají. Dne 27. 3. 2022 
uplyne 5 smutných let, 
co nás navždy opustil náš 
milovaný manžel, tatínek 
a dědeček pan Zdeněk 
Koudelka. Kdo jste ho 
znali, věnujte mu svou 
vzpomínku s námi. 

Stále s láskou vzpomíná rodina.

Národní házená
Omlouváme se za tiskovou chybu v minulém 
čísle v příspěvku paní Padevětové. U zrodu há-
zené ve Staré Huti byla rodina Kašprových, ne 
Kašparových. Zdeněk Kašpr byl prvním trené-
rem žen.
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Zprávy ze základní školy
Milí čtenáři,
pomalu se nám blíží jaro, na 
které se všichni těšíme.

3. února 2022 v naší škole byl „Den naruby“. 
Nevíte, jak takový den vypadá? Všichni žáci to 
pojali různě a to vám byla sranda. Někteří přišli 
do školy s oblečením opravdu naruby, kluci se 
převlékli za holky a holky se převlékly za kluky, 
fantazii měl každý bujnou.
4. února 2022 proběhly pololetní prázdniny. 
Ve škole ale bylo živo. Fotily se třídy a natáčelo se 
video na virtuální prohlídku školy. Nyní na webu 

školy se můžete podívat, jak je naše škola krásná 
a jaké je zde moderní vybavení ve všech třídách.
10. února 2022 se uskutečnilo předávání cen vý-
tvarné soutěže „Hasiči pomáhají“. Pěkné 2. mís-
to obsadila žákyně druhého ročníku Sofi e Širo-
ká. Příbramští hasiči přijeli osobně cenu předat 
a nezapomněli ani na ostatní účastníky soutěže.
16. února 2022 jsme uspořádali masopustní kar-
neval, který k únoru patří. Žáci školního parla-
mentu si přáli, zda by na karnevalu mohla hrát 
živá hudba. Oslovili jsme hudební skupinu „Kli-
kaři“, kteří naše pozvání přijali. Všichni žáci, ale 
i učitelé se dostavili ve velmi pěkných maskách. 
Karneval se opravdu vydařil. Děkujeme touto 
cestou Klikařům, že nám skvěle zahráli.
Od 19.–27. února budeme mít jarní prázdniny. 
Většina žáků jede lyžovat na hory jak do Čech, 
tak do zahraničí a někteří stráví prázdniny 
i u moře.
Na měsíc březen plánujeme zase výstavu na 
plotě školního hřiště. Jelikož jsme pomáhali pře-
žít zimu našim ptáčkům, výstava bude věnova-
ná jim.

Dana Kunrtová

Pozvánka do divadla
Po mnoha měsících je konečně možné 
organizovat kulturní akce a tak jsme 
velmi rádi, že vás opět můžeme pozvat 
do Kulturního domu na ochotnické před-
stavení.
Divadelní soubor DEHHET ze Staré Huti se už 
několik let snaží více či méně úspěšně bavit pu-
blikum představeními jak autorskými, tak i kusy 
slavnějších, známějších a kvalitnějších autorů. 
Nejnovějším počinem souboru je inscenace 
slavné hry britského autora Brandona Thomase.
Oxfordští studenti Charley a Jack chtějí požádat 
své dívky o ruku a jako záminku použijí sezná-
mení s Charleyho bohatou tetičkou z Brazílie. 
Co  ale dělat, když teta nedorazí? Řešením by 
mohl být jejich podnikavý spolužák Babs. Ale je 
Babs opravdu řešením, nebo spíš další pro-
blém, které musí mladí muži překonat na ces-
tě ke svým láskám? Nenechte si ujít rozuzlení 
veselého příběhu a přijďte vytvořit účinkujícím 
skvělou atmosféru, jak to umí právě starohuťské 
publikum.
KD Stará Huť 1. a 2. 4. 2022  od 19.00 hod. Vstup-
né 100 Kč.

Odešel Pepa Tichý
Ve věku 85 let dne 8. února 2022 zemřel Josef Tichý, jeden ze zakládajících členů oddílu české (poz-
ději národní) házené ve Staré Huti v roce 1961. Od začátku byl nejen výborným hráčem s nezměr-
nou a příkladnou bojovností, ale i obětavým trenérem či vedoucím družstva. Dokonce jako slévač 
Kovohutí Mníšek vyráběl pro spoluhráče náhradní hliníkové „špunty“ do kopaček a ceny na turnaje 
mužů. Odehrál celkem 479 utkání, z toho 63 ve II. lize a i když většinou na postu záložníka, vstřelil 
i 10 branek. Svou bohatou hráčskou kariéru završil účastí ve II. lize v první polovině 70. let minulého 
století se spoluhráči většinou o generaci mladšími. Na hřišti ale věkový rozdíl mezi nimi nebyl vů-
bec patrný. Po skončení aktivní hráčské činnosti působil se stejným zápalem a nadšením dál jako 
trenér nebo vedoucí různých družstev, počínaje od žáků, dorostenců, přes muže až po ženy a žačky. 
Jeho grafi cké záznamy z utkání a z nich vyplývající rady a postřehy neměly konkurenci. Sledoval 
a zaznamenával výsledky utkání všech družstev oddílu. Byl tak důsledný a pečlivý, že si vedl podrob-
nou statistiku o počtu sehraných utkání a vstřelených brankách všech hráčů družstva mužů, kteří se 
v oddíle vystřídali. Teprve z jeho pozůstalosti s úžasem zjišťuji, co všechno sledoval a o čem si vedl 
záznamy. Nebylo prakticky utkání ve Staré Huti, na kterém by Pepa chyběl a stejně tak obětavě jezdil 
i na zápasy ven. Bylo na něj vždycky spolehnutí, že zajistí vše potřebné. Kromě toho jezdil hodně 
na kole a dokázal za rok najet několik tisíc kilometrů. Pokud to počasí dovolilo, jezdil na kole i na 
utkání do Řevnic, kde měl hodně přátel, hlavně z krátkého období, kdy za Řevnice hrál. 
Byl to prostě házenkář tělem i duší. Dá se říci, že pro starohuťskou házenou žil a vykonal jako má-
lokterý jiný a přitom vždy zůstával skromně v pozadí a nechlubil se tím. Ani v posledních letech, 
kdy už mu nemoc neumožňovala účast na zápasech ve Staré Huti, nepřestal mít zájem o výsledky 
a dál si vedl svoje statistiky. Prostě takových, jako byl Pepa Tichý, neměl oddíl ve své historii mnoho.   
Proto věřím, že v našich házenkářských myslích a srdcích zůstane navždy zapsán nejen jako hráč, 
trenér, ale také jako obětavý funkcionář a věrný kamarád, a že na něj budeme vzpomínat s láskou 
a obdivem.  

Za oddíl NH Jan Stamberg



COFFEE NOW s. r. o.  |  Pražská 1808, Dobříš
e-mail: info@coffeenow.cz  |  telefon: 603 437 192  

KÁVA
Z PRAŽÍRNY

K VÁM DOMŮ NEBO DO KANCELÁŘE
ARABICA | ROBUSTA | SMĚSI | BEZKOFEINOVÁ

+ příslušenství k přípravě kávy na e-shopu

Kvalitní, vždy čerstvě pražená káva 
z celého světa.

ARABICA | ROBUSTA | SMĚSI | BEZKOFEINOVÁ
+ příslušenství k přípravě kávy na e-shopu

Kvalitní, vždy čerstvě pražená káva 
z celého světa.

www.mojeprazirna.cz

Uplynuly dva roky plné lítosti a žalu, 
kdy nás tragicky při autonehodě 29. 2. 2020 

navždy opustila ve věku 21 let naše milovaná dcera, 
sestra, teta, přítelkyně, ale hlavně báječná žena 

Patricie Egertová a její vipet Čoko.

Navždy zůstane v našich srdcích.



prostory již zaøízené 
pro provoz MŠ 

s kapacitou 10–12 dìtí 

Nabízíme k pronájmu

v Novém Knínì, Žižkova 278 (Za Salašem). 

Tel.: 723 017 356, e-mail: iberka14@seznam.cz



Dobříšské listy – regionální měsíčník pro Dobříš a okolí. Registrováno 
pod evidenčním číslem Ministerstva kultury ČR – MK ČR E 11728. 
Vydává: Stanislav Frank, U Ovčína 1471, 263 01 Dobříš, IČ: 61658537 ve 
spolupráci s MěÚ Dobříš a Obcí Stará Huť v nákladu 3 500 výtisků. Vychází 
měsíčně. Místo vydání: CD STUDIO, Komenského nám. 454, 263 01 Dobříš, 
tel.: 318 521 006. 

Redakce: Ing. Denisa Havlíčková, Mírové nám. 119, 263 01 Dobříš, e-mail: 
dobrisskelisty@mestodobris.cz. 

Příjem inzerce: CD STUDIO, Komenského nám. 454, 263 01 Dobříš,  
tel.: 318 521 006, e-mail: inzerce@cdstudio.cz. Za věcnou správnost článků 
odpovídají autoři. Redakční uzávěrka je 15. dne předchozího měsíce. 
Číslo 2/2022 vychází 1. února 2022.



KLIMATIZACE

DODÁVKA
MONTÁŽ

SERVIS

www.vet-klima.cz    vet-klima@seznam.cz|

Tichý provoz
Vysoká účinnost

WIFI smart ovládání
Nízká energetická náročnost

Tel.: 605 111 371Tel.: 605 111 371
VZDUCHOTECHNIKA – KLIMATIZACE

DOBŘÍŠ

Ať Vás léto nepřekvapí...



HLEDÁME
BRIGÁDNÍKY

Kteří se budou chtít podílet na zajišťování 
provozu, zejména technickou podporu našim 

zdravotníkům v současné krizové době.
Brigádník nepřichází do přímého kontaktu 
s pacienty. Konkrétní druh práce záleží na 

dohodě. Vhodné i pro studenty.


